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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

فرونشست نعل اسبی
اگرچه پیشتر نشانه های نشست زمین در سی وسه 
پل نمایان شده بود، اما امروز صحبت از رسیدن ترک 
های فرونشست در پل چوبی، پل خواجو و میدان 
نقش جهان است. پیش تر نیز رئیس سازمان نظام 
مهندسی ساختمان اصفهان از رسیدن آثار و ترک 
های فرونشست زمین به منازل مسکونی اصفهان 
خبر و هشدار داده بود که اگر پدیده فرونشست زمین 
جدی گرفته نشود  شاهد فاجعه ای جبران ناپذیر در 
اصفهان خواهیم بود، اما امروز سرطان فرونشست 

زمین در...
۰۲

 گزارش

کاهش فاصله طبقاتی محلات
شهردار اصفهان گفت: بخشی از منطقه ۱۰ شهر 
گران  مناطق  جزو  و  بوده  مرفه  نسبتاً  اصفهان، 
قیمت شهر به شمار می رود و بخشی از این منطقه، 
متأسفانه شرایط زیستی و اجتماعی مطلوبی ندارد 
که باید تلاش کنیم تا این فاصله طبقاتی در منطقه 
کاهش پیدا کند از این رو، بخش های کم بضاعت 
در  زاده  قاسم  علی  است.  شده  شناسایی  منطقه 
بازدید هفتگی خود از مناطق که این بار در منطقه 
۱۰ شهر اصفهان برگزار شد، با اشاره به پروژه های در 

حال اجرا و پروژه های پیشنهادیم...
۰۳

حسین عبده تبریزی می گوید، طی ۱۰  سال اخیر، هیچ رشد اقتصادی نداشته ایم

رشد اقتصادی صفر
را  این  بوده ایم.  صفر   اقتصادی  رشد  شاهد  و  است  دشواری  شرایط  ایران  اقتصادی  جاری  وضعیت 
حسین عبده تبریزی، تحلیل گر برجسته اقتصاد کشور می گوید و اضافه می کند: رشد اقتصادی صفر، یعنی 
نتوانسته ایم حتی چیزی که مصرف کرده ایم را با تولید بیشتر جایگزین کنیم. مفهوم واقعی این جمله آن است 
که وضعیت اقتصادی یک خانوار از سال ۱39۰ تا سال ۱۴۰۰ ثابت بوده و توانایی هیچ پیشرفتی نداشته است. 
این اقتصاددان تنها راه حل این موضوع را کنترل نقدینگی می داند و تاکید دارد که باید هرچه زودتر چرخه 

تولید و اشتغال کشور را راه بیندازیم؛

گزارش

۰۵

اصفهان  بازرگانی  اتاق  عمومی  روابط  گزارش  به 
سیدرضا مرتضوی، استاندار اصفهان در این جلسه 
ضمن تسلیت ایام سوگواری حضرت فاطمه زهرا )س( 
و گرامی داشت ایام شهادت سردار مقاومت، حاج قاسم 
سلیمانی پیوستن اعضاء جدید شورای گفت و گوی 
دولت وبخش خصوصی استان اصفهان به این جلسه را 
تبریک گفت و افزود: به  نمایندگان مجلس و فعالان 
اقتصادی حاضر در جلسه نیز خوشامد گفته و امیدوارم 
این جمع منجر به اخذ تصمیمات مدبرانه ای در فضای 

اقتصادی استان و کشور شود.   
مسعود گلشیرازی، رئیس اتاق بازرگانی اصفهان و 
دبیر شورا نیز از زحمات ارزنده محمدرضا حبیبی، 

رئیس کل دادگستری استان تقدیر کرد و ضمن خیر 
مقدم به حجت الاسلام اسدالله جعفری، رئیس کل 
جدید دادگستری استان اصفهان و آرزوی توفیق 
توفیق  گفت:  جدید،  مسئولیت  در  وی  روزافزون 
شورای گفت و گوی استان در دو سال گذشته، مرهون 
حضورموثر نمایندگان دستگاه قضا در شورای گفت و 
گو علی الخصوص رئیس کل دادگستری و دادستان 
محترم بوده است و ارتقاء شاخص های این شورا موید 
این همدلی و همراهی است. وی در ادامه کسب رتبه 
خصوصی  بخش  و  دولت  گفت و گوی  شورای  اول 
استان اصفهان در 6 ماهه اول امسال در بین شوراهای 
سراسرکشور را حاصل روند منظم و کیفی ورود به 

موضوعات در سطح ملی و استانی و تاثیر جلسات این 
شورا درحل مشکلات اقتصادی دانست.

دبیر شورای گفت و گوی استان اصفهان همچنین 
افزود: اقتصاد ایران تحت تاثیر فشار تحریم های ظالمانه 
در کنار مشکلات ناشی ازساختار درونی در حال تجربه 
شرایط بی بدیلی است که تنها از طریق هماهنگی سه 
بخش اصلی اقتصاد ایران می توان آینده ای روشن را 

رقم زد.
تهدیدهای  رفع  کنار  در  کرد:  تصریح  گلشیرازی 
سخت بیرونی، حضور فعالان اقتصادی در کشورهای 
هدف صادراتی با ایجاد هماهنگی بین ارکان مختلف 
حاکمیتی اعم از دولت، دستگاه قضا و بخش خصوصی 
است. وی  میسر  اقتصاد  عنوان سربازان عرصه  به 
همچنین گفت: از آنجا که بر اساس گزارشهای پارلمان 
بخش خصوصی اصفهان، پاندمی کرونا تا دو سال 
آینده نیز ادامه خواهد داشت، نیازمند هماهنگی بیشتر 

بخش خصوصی و دولت برای طی مسیر هستیم.  
احتمال  اصفهان  خصوصی  بخش  پارلمان  رئیس 

تقویت احیای برجام، دسترسی به منابع نفتی، تسهیل 
فرایندهای تجاری احتمالی، حذف ارز چند نرخی 
و مشخصا ارز ۴2۰۰ تومانی، کسری بودجه عملیاتی 
دولت، تداوم نرخ بالای تورم، احتمال کاهش ارزش پول 
ملی و عدم اقبال زبدگان جامعه به بازار سرمایه در کنار 
بحران های اقلیمی به ویژه خشکسالی و تاثیرات آن 
بر بخش کشاورزی را دلیل محکمی برضرورت ایجاد 
هماهنگی هر چه بیشتر میان دستگاه های اجرایی با 

فعالان بخش خصوصی دانست.  
دبیر شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
استان در ادامه بر ضرورت هم افزایی، روحیه بخشی 
و حفظ سرمایه های اجتماعی کشور علی الخصوص 
سرداران جنگ اقتصادی تاکید کرد و افزود: با مورد 
توجه قرار دادن این امر در پرتو توجهات حضرت 
بقیه ا... خدمات خالصانه ای شکل خواهد گرفت که 
ان شااله زمینه ساز تحقق دولت مهدوی خواهد بود. 
در ادامه این مراسم ضمن طرح موضوعات دستور کار 

جلسه، از خدمات اعضاء سابق شورا تقدیر شد.  

در یکصد و هشتمین جلسه شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی استان اصفهان مطرح شد؛

نقطه عطف هم افزایی دولت و بخش خصوصی 
یکصد و هشـتمین جلسـه شـورای گفت و گوی دولت و بخـش خصوصی 
اسـتان اصفهـان بـا حضـور اسـتاندار و معاونیـن ایشـان، رئیـس کل 
دادگسـتری، دادسـتان، نمایندگان مجلس، فرمانده سـپاه صاحب الزمان)عج( اسـتان، 
روسـای اتاق های بازرگانـی، اصناف و تعاون، مدیـران کل دسـتگاه های اجرایی و اعضاء 

جدیـد و قدیـم بخش خصوصـی و تعاونی شـورا برگزار شـد. 

هفته نامه نوسان
گروه  بازرگانی

کسب رتبه نخست کشوری شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی نتیجه همدلی اعضای شوراست
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مهدي طغیاني، رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: درج قیمت 
تولید کننده را از ۱۴ قلم کالا آغاز کرده ایم که از هفته آینده به بازار مي آید و آن را به سرعت 
گسترش خواهیم داد. وي افزود: فروشگاه هاي زنجیره اي و واحد هاي بزرگ توزیع کننده 
کالا ها با قدرتي که دارند تولیدکننده را موظف به درج قیمت مورد نظر خود مي کنند و برخي 
نیز با اجاره خط تولید از تولیدکننده مي خواهند قیمت تعیین شده به وسیله آنها را روي 

کالا ها درج کنند.

جلیل سالاري معاون وزیر نفت گفت: با اجراي طرح جدید توزیع یارانه بنزین، ذخیره بنزین 
که در کارت هاي سوخت وجود دارد حفظ خواهد شد.  وي درباره اجراي طرح آزمایشي 
اختصاص سهمیه بنزین به هر کد ملي در جزیره کیش افزود: طرح آزمایشي بنزین در سه 
جایگاه جزیره کیش اجرا مي شود.  مدیرعامل شرکت ملي پالایش و پخش فرآورده هاي 
نفتي ایران با تاکید بر اینکه ذخیره بنزین که در کارت هاي سوخت وجود دارد حفظ خواهد 

شد، ادامه  داد: در این مرحله سهمیه خودروهاي عمومي تغییر نخواهد کرد. 

 سهميه های قبلی حفظ می شوددرج قيمت توليد کننده  روی 14 قلم کالا 
اقتصاد اصفهان

     دیدگاه

برداشت غلط  
اصفهانی ها

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:اصفهان هفته ای گه گذشت را در جشن میلاد سال نوی 
مسیحی سپری کرد. بسیاری از مردم به محله جلفا آمدند تا در جشن 
روزهای آغاز سال نوی میلادی در کنار ارامنه اصفهان باشند. اما از سوی 
دیگر، انتخاب مدیرکل میراث فرهنگی اصفهان باعث طرح انتقاداتی 
از سوی برخی از فعالان هر سه حوزه میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان شد. آن ها در نامه ای، خطاب به وزیر میراث، اعلام 
کردند که تشکل ها، موافق روی کار آمدن محسن مصلحی بوده اند، 
چون معتقدند اصفهان با تمام مشکلات و پیچیدگی های درونی خود، 
نیازمند مدیری بومی و مسلط به وضعیت موجود است تا با تأمل، در 
اسرع وقت نسبت به حل مسائل و مشکلات میراث این استان اقدام 
کند و فراهم شدن چنین شناختی برای مدیری غیربومی مستلزم 
زمان و هزینه های غیرقابل جبران بوده و خارج از توان استان است. 
آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر 

اقتصاد اصفهان گذشت؛
نگاه بی معنای ناسیونالیستی

در  نامه تشکل های حوزه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، از عزت الله 
ضرغامی خواسته  شده بود که با وفای به عهد، حکم مدیرکلی را برای گزینۀ 
بومی معرفی شده صادر کند، اما این اتفاق نیفتاد و هفتم دی ماه، مراسم تودیع 
علی کامیابی، سرپرست پیشین و معارفۀ علیرضا ایزدی، به عنوان مدیرکل جدید 
میراث فرهنگی استان اصفهان برگزار شد. علیرضا ایزدی در این مراسم گفت: 
»به عنوان کوچک ترین عضو از خانواده میراث فرهنگی و به عنوان یک خادم، 
امانت دار مسئولیتی هستم که از الهیاری ها و مصلحی ها به دست من رسیده و 
نگذاریم خدای ناکرده نگاه بی معنای ناسیونالیستی، نگاه معنادار و مقدس ایران را 
زیر سؤال ببرد. امروز عاجزانه دست یاری به سوی شما دراز می کنم و از همۀ ائمه 
جمعه، نمایندگان، استانداری و فعالان این عرصه می خواهم که کمک کنند تا 

اصفهان استوارتر قدم بردارد«.

اطلاع ندارم
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان گفت: در حال حاضر گاز صنعت سیمان، از 
جمله سیمان سپاهان قطع است، اما اینکه این صنعت سراغ سوخت مایع )مازوت( 
رفته باشد، بی خبر هستم. سیدمصطفی علوی درباره خبر مصرف سوخت مازوت در 
مبارکه، اصفهان و نایین که از سوی نماینده مردم مبارکه در مجلس مطرح شد، 
اظهار کرد: در این خصوص مسئولیتی ندارم و ممکن است این اتفاق افتاده یا نیفتاده 
باشد، اما نکته مهم اینکه گاز برخی صنایع با محدودیت مواجه است. وی افزود: در 
حال حاضر گاز صنایع سیمان از جمله سیمان سپاهان قطع است، اما اینکه این 
صنعت سراغ سوخت مایع )مازوت( رفته باشد، بی خبر هستم و در این زمینه محیط 
زیست باید پاسخگو باشد. مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان توضیح داد: با توجه 
افزایش مصرف گاز در کشور به خصوص در بخش خانگی، محدودیت های گاز در 
استان را اعمال کرده ایم، اما اینکه صنایع سراغ سوخت مایع بروند هیچ ارتباطی با 
شرکت گاز ندارد. وی درباره استفاده از سوخت مازوت توسط یک کارخانه سیمان 
در منطقه مبارکه، توضیح داد: از این موضوع بی خبر هستم، اما اکنون محدودیت 
تأمین سوخت سیمان اعمال شده و امکان استفاده کامل از گاز را ندارند و به نوعی 
تمام کارخانجات سیمان در اصفهان با محدودیت تأمین گاز مواجه هستند و اینکه 
بخواهند از سوخت مایع استفاده کنند باید با محیط زیست هماهنگ شوند. علوی 
اضافه کرد: به غیر از صنایع سیمان، صنایع فولاد نیز با محدودیت مصرف گاز مواجه 

هستند و بقیه ادارات و کارخانجات در حد معمول مصرف گاز دارند.

پیشرفت ۸۳ درصدی دومین تونل بزرگ اصفهان
مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان با بیان اینکه پروژه تونل خوانسار به بوئین 
میاندشت مطابق با برنامه زمان بندی و با سرعت مطلوب در حال اجرا است، 
گفت: در حال حاضر این تونل حدود ۸3 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. علیرضا 
قاری قرآن درباره وضعیت عملیات اجرایی تونل خوانسار - بویین میاندشت و میزان 
پیشرفت فیزیکی این پروژه، اظهار کرد: با توجه به اینکه جاده اتصالی خوانسار به 
بوئین میاندشت دارای شیب های طولی و افقی بسیار تند بود، در سال های 9۰ و 
9۱ مطالعاتی بر روی محور انجام پذیرفت و نهایتاً احداث تونل مورد توجه قرار 
گرفت. وی افزود: این تونل در کیلومتر هفت جاده خوانسار به بویین میاندشت، 
در کوه های معروف به پنج پنجه و در دو هزار و ۷۰۰ متری از سطح دریا واقع 
شده است. مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان با بیان اینکه عملیات اجرایی 
پروژه تونل خوانسار به بوئین میاندشت از سال ۱392 آغاز شده است، گفت: پروژه 
حفاری و احداث تونل خوانسار یکی از پروژه های شاخص راهسازی این اداره کل 
است که ارتباط بین شهرستان خوانسار با شهرستان بوئین میاندشت را با توجه به 

راه صعب العبور موجود، تسهیل می کند.

اختصاص ۴ هزار میلیارد تومان 
برای توسعه مکانیزاسیون کشاورزی

رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی گفت: از ابتدای 
سال جاری تاکنون چهار هزار میلیارد تومان تسهیلات برای توسعه مکانیزاسیون 
حوزه کشاورزی اختصاص یافته است تا بهره وری تولید محصولات کشاورزی 
افزایش یابد. کامبیز عباسی در آیین گشایش بیستمین نمایشگاه جامع کشاورزی 
اصفهان، با تاکید بر اینکه باید به دنبال دانشی باشیم تا عموم کشاورزان را به سوی 
افزایش بهره وری هدایت کند، اظهار کرد: کشور ما یک سوم میانگین دنیا بارش و 
سه برابر میانگین دنیا، تبخیر آب دارد و باعث ایجاد سختی برای حوزه کشاورزی ما 
می شود؛ این موارد و مشکلات دیگر باید با توسعه تکنولوژی از میان برداشته شود و 
مصرف آب در کشاورزی کاهش یابد. وی با بیان اینکه روش و الگوهای گسترده ای 
برای کاهش مصرف آب در کشاورزی تدوین کرده ایم، ادامه داد: یکی از اصلی ترین 
اولویت های ما در بخش کشاورزی این است که به سمت آبیاری قطره ای نواری 
پیش برویم؛ برای این موضوع نیز یارانه اختصاص داده ایم، از کشاورزان حمایت 
می کنیم و امیدواریم به نتایج بسیار خوبی دست پیدا کنیم. به گفته رئیس مرکز 
توسعه مکانیزاسیون کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی، از ابتدای سال جاری تاکنون 
چهار هزار میلیارد تومان تسهیلات برای توسعه مکانیزاسیون حوزه کشاورزی 

اختصاص یافته است تا بهره وری تولید محصولات کشاورزی افزایش یابد.

شب های رنگی جلفا

سازمان زمین شناسی در سال 93 پل های 
تاریخی را مورد پایش قرار داد و پیشنهاد 
نصب 36 دستگاه GPS  دو فرکانس بر 
روی دیواره پل ها، برای اندازه گیری میزان 
حرکات قائم و افقی این سازه ها به میراث 
فرهنگی و مدیریت بحران داد. این پروژه 
بنا بود به صورت مشارکتی توسط سازمان 
زمین شناسی کشور و استان انجام گیرد 
که متاسفانه با عدم تخصیص اعتبار آن،  در 
همان مرحله مطالعات اولیه مسکوت ماند. 
البته به گفته مدیرکل سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی اصفهان، در حال حاضر 
آماده  همچنان  شناسی  زمین  سازمان 
تخصیص  صورت  در  پروژه،  این  انجام 
اعتبارات لازم  استانی است. چندی پیش 
نیز حسین حجتی- مدیر دفتر منطقه ای 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
اصفهان اعلام کرد که بیشترین فرونشست 
در شمال استان قرار دارد، اما به صورت 
حرکت  شهر  مرکز  سمت  به  نعل اسبی 
می کند. همچنین نرخ سالانه فرونشست 
زمین در برخی مناطق شهری اصفهان به 
بیش از ۱۸ سانتیمتر هم رسیده و امروز 
ترکهای فرونشست در قلب شهر اصفهان و
خانه های مردم در خیابان های مهرآباد، 
لاهور و حمزه، فلکه فیض، ساختمان اتاق 
بازرگانی اصفهان و ... رسیده و متاسفانه 
آثار فرونشست شهر اصفهان از فرونشست 

دشت ها فراتر رفته است.

فرونشست ۴۶ سانتی متری
 میدان امام

مدیر کل سازمان زمین شناسی اصفهان 

و  سریع  بسیار  فرونشست  عدد  گفت: 
خزنده در سال 99 به ۱۸۵ میلی متر رسید، 
به طوری که برآورد می شود میدان امام)ره( 
تا ۴6 سانتی متر نشست کند. رضا اسلامی در 
وبینار فرونشست اصفهان درباره فرونشست 
با میزان آب برداشتی و سرعت افزایش نرخ 
فرونشست اصفهان، اظهار کرد: فرونشست 
رابطه مستقیمی با میزان برداشت آب دارد. 
ورودی های مخزن نزولات جوی و آب هایی 
که از آن به دست می آمده و یا زاینده رود 
بوده است. بیشینه بارندگی ۱۰۰ تا ۱۵۰ 
میلی متر بوده، پس نزولات جوی قدرت 
نفوذی نداشته اند. تنها معبر ورودی مخزن 
زاینده رود بود که در سال ۷9 جریان دائمی 
آن قطع شد. وی ادامه داد: در این شرایط 
افراد با حقابه یا بدون حقابه شروع به حفر 
چاه های بیشتر و عمیق تر کردند و بدون 
ورود آب، برداشت شده است. به این ترتیب 

سرعت فرونشست دو برابر شد.
مدیر کل سازمان زمین شناسی اصفهان 
تأکید کرد: از 6۰۰ دشت کشور، بالغ بر3۰۰ 
دشت دچار بحران فرونشست هستند که از 
میان آن ها تنها یک دشت شامل شهری با دو 
و نیم میلیون جمعیت و 6 هزار بنای تاریخی 
است که این موضوع توجه ویژه ای می طلبد. 
اسلامی تصریح کرد: در سال 9۵ با استفاده 
فرونشست  نرخ  پیشینه  رادار  تصاویر  از 
توسط سازمان زمین شناسی 9۵ میلی متر 
اعلام شد. این میزان برای سال های 96و 
9۸ به ترتیب ۱۰۰ و ۱۸۵ میلی متر بود. 
بر همین اساس 2۵ ایستگاه پایش دشت 
برخوار - اصفهان برپا شد. وی اضافه کرد: 
از سال 9۸ نقاط فرونشست تبدیل به پهنه 

شدند و آرام آرام گسترش یافتند و این در 
حالی است که رقم بحرانی فرونشست در 
جهان چهار میلی متر است. عدد فرونشست 
بسیار سریع و خزنده در سال 99 به ۱۸۵ 
میلی متر رسید. به طوری که نهایت نشست 
در میدان امام)ره(  تا ۴6 سانتی متر و در 
حبیب آباد هم ۱۸۱ سانتی متر خواهد بود. 
مدیر کل سازمان زمین شناسی اصفهان 
خاطرنشان کرد: در سازمان زمین شناسی 
تنها به داده های ماهواره ای اکتفا نمی شود 
و مستقیماً سر زمین حاضر شده و رصد 
می کنیم. بنابراین بانک اطلاعاتی خوبی 
از مشاهدات صحرایی و داده های پردازش 
دشت  شد:  یادآور  اسلامی  داریم.  شده 
برخوار دولت آباد یکی از دشت های مهم و 
استراتژیک است و داده ها و شبکه جی پی 
اس برای آن بررسی می شود، زیرا با 2۸۰ متر 
بیش ترین ضخامت آبرفت، بیشترین تراکم 
جمعیت و تمرکز الِمان های ملی و مسکونی 
را در بر می گیرد. وی مزیت های استفاده 
از شبکه  جی پی اس را اندازه گیری بسیار 
دقیق، اندازه گیری همزمان افقی و عمودی، 
آزادی عمل در انتخاب ایستگاه و امکان 
نظارت و کنترل بر فراینده رفتارسنجی و 
پایش دانست و افزود: در ایران سازمان زمین 
شناسی چهار دشت را به وسیله  شبکه ها 
 جی پی اس کرده که چهارمین آنها دشت 
برخوار- اصفهان است و در این پایش ها از 

تمام لایه های اطلاعاتی استفاده کرده ایم.

شاهد
 فرونشست 

رئیس بخش لرزه شناسی مرکز تحقیقات 

اصفهان گفت:  و شهرسازی  راه، مسکن 
استان هایی مانند تهران، اصفهان، کرمان و 
خراسان رضوی در معرض خطر فرونشست 
اصفهان  شهرها،  میان  در  و  دارند  قرار 
پرریسک ترین شهر در فرونشست است. 
فرونشست  وبینار  در  نیز  بیت الهی  علی 
اصفهان درباره رخداد فرونشست در ایران 
و جهان و مهم ترین آسیب آن، اظهار کرد: 
فرونشست ها در نسبت ساختمانی عمدتاً به 
سبب افت سطح آب زیرزمینی رخ می دهد 
این است  فرونشست  لطمه  و مهم  ترین 
که ظرفیت نگهداری آب های زیرزمینی 
کاهش یافته و نفوذپذیری کم می شود. 
روان آب ها مواد مغذی را شسته و زمین 
را به زمین بایر تبدیل می کنند. وی درباره 
آب دار  لایه های  مستقیم ضخامت  تأثیر 
در میزان فرونشست، توضیح داد: هرچه 
ضخامت لایه آب دار بیشتر باشد، میزان 
فرونشست زمین بیشتر است؛ به عنوان مثال 
در دشت ها در قسمت لبه ضخامت کم تر و 
فرونشست بیشتر است. بلعکس در وسط 
دشت با ضخامت بیشتر، فرونشست کمتری 
داریم که این امر سبب تنش کششی و بروز 

شکاف های روی زمین می شود. 
رئیس بخش لرزه شناسی مرکز تحقیقات 
راه، مسکن و شهرسازی اصفهان، تصریح 
کرد: در آبرفت های ریزدانه شاهد فرونشست 
خواهیم بود و آبرفت های سنگی فرونشست 
الهی  بیت  آمد.  نخواهد  به وجود  عمیق 
ادامه داد: آثار فرونشست به صورت شکاف 
و ترک ایجاد می شود تا جایی که لایه ها 
متراکم شده و فرونشست پایان یابد. وی 
و  ها  استان  برهم نهی  از  برآورد  براساس 
مانند  استان هایی  فرونشست،  زون های 
تهران، اصفهان، کرمان و خراسان رضوی 
در معرض خطر فرونشست قرار دارند و در 
میان شهرها، اصفهان پرریسک ترین شهر 

در فرونشست است. 
وی یادآور شد: در کشور ما در رابطه با 
سازگاری با کم آبی، اقداماتی انجام می شود 
که در برخی موارد همراه با اقدامات لازم 
برای فرونشست است که به عقیده من نباید 
این طور باشد و موضوع فرونشست باید به 

عنوان اصل کارها در نظر گرفته شود. 
رئیس بخش لرزه شناسی مرکز تحقیقات 
اصفهان،  شهرسازی  و  مسکن  راه، 
بهره برداری بی رویه از آب و کسری مخزن 
آب زیرزمینی را بخشی از مشکلات موجود 
چون  عواملی  سبب  به  افزود:  و  دانست 
غیراصولی،  جانمایی  غیرمجاز،  چاه های 
و  غیرکارشناسی  کشاورزی  و  آبیاری 
شده ایم.  مواجه  مشکلاتی  با  غیراصولی 
بیت الهی با تأکید بر لزوم تدوین شیوه نامه 
مخصوص برای تعیین مقررات، خاطرنشان 
کرد: به عنوان نیروی فنی و کارشناسی باید 
در سه حیطه کنترل فرونشست، روش های 
کنترل و جلوگیری از پیشرفت و همچنین 
کاهش آسیب پذیری اقدام کنیم. اقداماتی 
در راستای مصرف آب، کشاورزی و جانمایی 
کمک  فرونشست  کنترل  برای  صنعتی 

خواهد کرد.

از  صحبت  امروز  اما  بود،  شده  نمایان  پل  سی وسه  در  زمین  نشست  نشانه های  پیشتر  اگرچه 
رسیدن ترک های فرونشست در پل چوبی، پل خواجو و میدان نقش جهان است. پیش تر نیز 
آثار و ترک های فرونشست زمین  از رسیدن  نظام مهندسی ساختمان اصفهان  رئیس سازمان 
به منازل مسکونی اصفهان خبر و هشدار داده بود که اگر پدیده فرونشست زمین جدی گرفته نشود  شاهد
 فاجعه ای جبران ناپذیر در اصفهان خواهیم بود، اما امروز سرطان فرونشست زمین در دشت اصفهان- برخوار به 
سمت مناطق شهری، رودخانه زاینده رود، پل های تاریخی و میدان نقش جهان حکایت از عمق این فاجعه دارد.

هفته نامه نوسان

گروه شهری

فرونشست زمین در کمین آثار تاریخی اصفهان است؛

حرکت نعل اسبی
برآورد سازمان زمین شناسی اصفهان، حکایت از پیش بینی فرونشست ۴۶ سانتی متری در میدان امام دارد 

سازمان  سرپرست  نوسان:   
استان  برنامه ریزی  و  مدیریت 
اصفهان گفت: ما چاره ای نداریم تا 
مالیات ها را افزایش دهیم و افزایش 
حقوق ها آن میزانی که مدنظر مردم 
چراکه  نکنیم،  عملیاتی  را  است 
تورم ناشی از کسری بودجه است، 
بنابراین دولت باید به سمتی برود 
تا بتواند در مدت سه یا چهار سال 

کسری بودجه را به صفر برساند.
محمدرضا قاسمی در پاسخ به سوالی 
از  اصفهان  استان  سهم  بر  مبنی 
بودجه  در  مالیاتی  درآمدهای  وصول 
بودجه  لایحه  در  گفت:  آینده،  سال 
هزار  باید 3۱  اصفهان  استان   ۱۴۰۱
میلیارد تومان مالیات وصول کند که 
هزار  امسال ۱۷  بودجه  در  عدد  این 
میلیارد تومان بود که بخشی از افزایش 
مالیات در سال آینده از محل مالیات 
بر ارزش افزوده به صورت ثقلی وصول 
می شود. سرپرست سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی استان اصفهان درباره باور 
برخی که اصفهان میزان بالایی مالیات 
دریافت و به خزانه واریز می کند، تاکید 
کرد: این برداشت غلط است و در یک 
هزار   32 باید  آینده  سال  در  برآورد 
میلیارد تومان مالیات در استان وصول 
بر  استان  هزینه های  درحالیکه  شود، 
تومان  میلیارد  هزار   3۴ کاغذ  روی 
تومان  میلیارد  هزار  دولت 2  و  است 
بیشتر از درآمد استان، برای اصفهان 

هزینه می کند. 
وی همچنین تاکید کرد: بودجه ۱۴۰۱ 
دو نقطه قوت دارد و از یک سو بودجه 
دیگر  سوی  از  و  است  تورمی  ضد 

اختیارات استان ها را افزایش می دهد.
وی درباره تاثیر سیاست های دولت در 
نرخ  کاهش  برای  آینده  سال  بودجه 
بیکاری، توضیح داد: نرخ بیکاری زمانی 
کاهش می یابد که نرخ رشد اقتصادی 
داشته باشیم. قاسمی افزود: برای سال 
آینده مطابق پیش بینی های بین المللی 
درصد   ۸ ایران  اقتصادی  رشد  نرخ 
خواهد شود، که این عدد برای استان 
شده  پیش بینی  درصد   ۷.۴ اصفهان 
است. وی با بیان اینکه بودجه ۱۴۰۱ 
سال ۱۴۰۰  تا  گفت:  است،  انقباضی 
کسری بودجه دولت ۴6۰ هزار میلیارد 
تراز  براساس  امسال  که  بود  تومان 
عملیاتی، کسری بودجه در سال آینده 
حدود 3۰۰ هزار میلیارد تومان است، 
قیمت جاری دولت کسری  به  یعنی 

بودجه را به شدت کاهش داده است
سن  افزایش  درباره  ادامه  در  وی 
بازنشستگی در لایحه بودجه ۱۴۰۱، 
توضیح داد: براساس این لایحه از سال 
آینده سن بازنشستگی از 3۰ سال به 
زیر  دیگر  و  یافت  افزایش  سال   32
بازنشسته  کارمندی  هیچ  سال   32
نمی شود. قاسمی با تشریح دلایل این 
اظهار کرد: همواره صندوق  سیاست، 
بازنشستگی در نسبت پشتیبانی باید 
از حقوق  هفت نفر کم کند، تا بتواند 
حقوق  یک بازنشسته را پرداخت کند، 
به 2.۵  امروز  نسبت  این  در حالی که 
نفر رسیده است و این شرایط موجب 
شده تا دولت ارقام عجیب و غریبی را به 
صندوق های بازنشستگی پرداخت کند 
به این دلیل برای تقویت پشتوانه این 
صندوق ها و بالارفتن توان مالی آنها، 
دو سال به سن بازنشستگی در کشور 
اضافه شد. وی به اشاره به دلیل دیگر 
اجرای این سیاست، گفت: با اجرای این 
لایحه از ورودی بازنشسته ها به بازار کار 

جلوگیری می شود.

 نوسان : کمیل طیبی بیان کرد: اجرای 
طرح بنزینی بــه دلیل کاهش فشــار 
پرداخت یارانه از ســوی دولت می تواند 

در تعدیل کسری بودجه موثر باشد
بــه گزارش نوســان و بــه نقــل از نود 
اقتصادی، کمیل طیبی، اســتاد اقتصاد 
دانشــگاه اصفهان اظهار داشت: به نظر 
می رســد طرح بنزینی دولــت بیش از 
آنکه جنبه عدالت داشــته باشــد راهی 

برای ایجاد درآمد برای دولت اســت و 
از حجم یارانه ای که دولــت باید از این 
طریق اختصــاص دهــد می کاهد. وی 
بیان کرد: بنابراین اجــرای این طرح به 
دلیل کاهش فشــار پرداخــت یارانه از 
سوی دولت می تواند در تعدیل کسری 
بودجه موثر باشــد اما با توجه به کسری 
بودجــه ای که وجــود دارد و نیاز دولت 
به منابــع مختلف درآمــدی، این طرح 

می تواند کمک بزرگی برای درآمدزایی 
دولت باشــد. طیبی افزود: هدف اصلی 
این طــرح پوشــش جبرانی کســری 
بودجه است و هدف اقتصادی پشت آن 
نیست. در اهداف اقتصادی، قیمت ها بر 
اساس نرخ بازار مشــخص می شود که 
در وضعیت کنونــی اقتصاد ایران امکان 
قیمت گذاری بر اســاس عرضه و تقاضا 

فراهم نیست.

استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان:

طرح بنزینی دولت در راستای جبران کسری بودجه است
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با  اصفهان  شهرداری  نوسان:   
گیاهان  گلخانه  توسعه  و  ایجاد 
امکان  ها،  باغ گل  در  گرمسیری 
کسب یک تجربه بدیع و گردش 
استوایی را با هزینه ای کمتر از یک 
سفر درون شهری برای اصفهانی ها 

فراهم نموده است. 
گیاهان  گلخانه  با  اصفهان  شهر 
توسعه  و  ایجاد  بنای  که  گرمسیری 
آن، در باغ گل ها گذاشته شد، تجربه 
یک سفر استوایی را فراهم ساخته تا 
اگر می خواهیم بدانیم لذت راه رفتن 
در کنار گیاهانی که با خنکای اقیانوس 
اطلس هر روز، سبزتر می شوند، چگونه 
است، می توانیم خود را به انتهای باغ 
وارد  با  و  برسانیم  اصفهان  های  گل 
شدن به زیر سقف 2۰ متری گلخانه 
 3۰۰ از  بیش  گرمسیری،  گیاهان 
نوع گیاهی که مشابه آن در باغ های 
استوایی بریتانیا، جزایر کارائیب و اقلیم 
گرمسیری جنوب ایران رشد می کنند، 

را ببینیم.
مجید عرفان منش، مدیرعامل سازمان 
شهرداری  سبز  فضای  و  ها  پارک 
اصفهان می گوید: شهرداری اصفهان 
برای این تجربه استوایی گردشگران، 
۷۰۰ مترمربع از مساحت باغ گل ها 
را از سال قبل به ایجاد گلخانه گیاهان 
گرمسیری اختصاص داد و سقف این 
ژئودزیک،  هاي  سازه  سیستم  با  بنا 
قسمت  این  به  چندانی  دو  زیبایی 

بخشیده است. 
او ادامه می دهد: سقف هاي گنبدي 
)ژئودزیک(، از لحاظ فیزیکي، بهترین 
نیروي خارجي  مقابل  در  را  مقاومت 
مثل بادهاي شدید یا امواج سهمگین 
های  قابلیت  از  همچنین  دارد،  آب 
منحصر به فرد این سازه ها می توان به 
پوشش دهانه اي بزرگ با جلوه اي زیبا، 
وزن کم، سادگي تولید، سرعت نصب 

و... اشاره کرد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری اصفهان هدف از احداث 
گلخانه گیاهان گرمسیری را تکمیل 
کلکسیون و افزایش تنوع گونه های 
گیاهی مجموعه تفریحی آموزشی باغ 
گردشگری  جاذبه  افزایش  و  ها  گل 
در  کند:  می  اظهار  و  نمود  عنوان 
مانند  شاخصی  های  گونه  باغ،  این 
آناناس،  شامل  گرمسیری  های  میوه 
انبه، آواکادو، پاپایا، قهوه، کاکائو، گواوا، 
موز و....، انواع درختان و درختچه های 
زینتی گرمسیری شامل ابوتیلون، تاتوره 
درختی، تکوما، شیشه شور، فردوسی، 
مورینگا، انوع نخل مانند نخل کوکوس، 
نخل لاتانیا و.... و انواع گیاهان علفی 
ارکیده،  شامل  گلدار  و  زینتی  برگ 
آکمئا، بیلبرژیا، پدیلانتوس، استرلیتزیا، 
کریپتانتوس و ... برای بازدید و آشنایی 
افزود: در  گردشگران وجود دارد. وی 
طراحی محوطه و اجرای پروژه، جلوه 
های ویژه ای مانند، آبنمای صخره ای 
با سنگ های طبیعی به ارتفاع شش 

متر در نظر گرفته شده است. 
عرفان منش از هزینه ۴۰ میلیارد ریالی 
گلخانه  این  ساخت  برای  شهرداری 
سخن گفته و یادآور می شود: استفاده 
از علم روز و فناوری برای ایجاد این 
گلخانه مدنظر بوده به طوریکه اجرای 
از روش های  استفاده  با  بستر خاک 
علمی و نتایج آزمایش های آب و خاک 
و سیستم تهویه و کنترل دما و رطوبت 
به صورت هوشمند، مورد توجه قرار 

گرفته است.

رئیس کمیسیون اقتصادی شورای شهر اصفهان گفت: برای تأمین درآمد توسعه شهر از 
جمله مترو، رسیدگی به مباحث عمرانی محلات، طرح تفصیلی، ایجاد معابر جدید و توسعه 
فضای سبز باید به درآمد شهروندان نگاه کرد تا بتوان اعداد مندرج در بودجه را پیش بینی 
کرد. عباس حاج رسولی ها افزود: پیش بینی افزایش 2۰ درصدی هزینه ها را برای سال آینده 
داریم، سالانه دو هزار میلیارد تومان هزینه خدماتی مانند نظافت شهر و حفظ فضای سبز 
می شود که با توجه به جمعیت اصفهان سرانه هر شهروند حدود یک میلیون تومان است.

عضو هیأت رئیسه شورای شهر گفت: با نظر مساعد رئیس فدراسیون فوتبال مقرر شده 
در صورت فراهم شدن شرایط، اصفهان در بخشــی از برگزاری جام جهانی 2۰22 به ویژه 
در حوزه گردشــگری برای هواداران تیم های شــرکت کننده و حتی میزبانی از اردوهای 
ورزشــی تیم های حاضر، ایفای نقش موثر کند. علــی صالحی اظهار کــرد: با توجه به 
زیرساخت های ورزش حرفه ای و بسترهای گردشگری و تاریخی در اصفهان، این شهر می 
تواند در کنار کشور قطر به عنوان برگزار کننده جام جهانی 2۰22، مشارکت داشته باشد.

اصفهان آماده همکاری در برگزاری جام جهانی 2022  پيش بينی بودجه با نگاه به درآمدشهروندان  

گزارش

گزارش

300 گياه استوایی 
در اصفهان

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان خبر داد:

شهردار اصفهان ادامه داد: بخشی از منطقه 
نسبتاً مرفه و جز مناطق گران قیمت شهر 
به شمار می رود و بخشی از این منطقه 
متأسفانه شرایط زیستی و اجتماعی مطلوبی 

را که در شأن شهروندان باشد، ندارد. 
تلاش  است  قرار  افزود:  اصفهان  شهردار 
کنیم تا این فاصله طبقاتی در منطقه کاهش 
پیدا کند در این راستا بخش های کم بضاعت 
طول  در  و  است  شناسایی شده  منطقه 
چهار سال تلاش می شود سبک زندگی در 
این محلات محروم با کمک اهالی محله، 

ارتقا یابد. 

وی اظهار امیدواری کرد: با همت مردم و 
تلاش همکاران در شهرداری منطقه ۱۰ 
این فاصله طبقاتی روز به روز کاهش پیدا 
کند و شاهد زندگی مبتنی بر عدالت و 
استفاده مشترک از همه خدمات شهر، برای 

شهروندان در این منطقه باشیم.

تحقق ۸۸ درصد 
از درآمدهای سال جاری 

داوود بحیرایی، مدیر منطقه ۱۰ شهرداری 
اصفهان در این جلسه با بیان اینکه یک 

هزار و 6۸۰ هکتار از منطقه ۱۰ در محدوده 
قانونی قرار دارد، اظهار کرد: این منطقه 
دارای دو هزار و 2۰۰ هکتار مساحت است 
که ۵2۰ هکتار آن، خارج از محدوده قانونی 

قرار گرفته است. 
وی جمعیت منطقه را 22۵ هزار نفر عنوان 
و تصریح کرد: ساکنان این منطقه در ۱۷ 
محله مصلی، شیخ طوسی، خواجه عمید، 
سروستان، جوهران، کوی نرگس، گرکان، 
حصه  دشتستان،  عسگریه،  ملاصدرا، 
جنوبی، پروین، هفتون، اطشاران، لاله، فجر 

و عطار نیشابوری زندگی می کنند.
مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان با بیان 
اینکه ۸۷ درصد مردان و ۱3 درصد زنان 
منطقه شاغل اند، گفت: در این منطقه 32 
درصد افراد غیر اصفهانی و دو درصد مهاجر 

غیر ایرانی ساکن اند. 
وی تصریح کرد: در محلاتی مانند اطشاران، 
طوسی  شیخ  و  هفتون  جنوبی،  حصه 
میزان اتباع خارجی دو درصد بیشتر است. 
بحیرایی افزود: منطقه ۱۰ دارای امکانات 
فرهنگی، خدماتی و اجتماعی مانند 9۰ 
مسجد، شش امامزاده، شش فرهنگسرا، 9 
کتابخانه، ۱9 کانون فرهنگی – مذهبی، ۱2 
استخر، 26 دست وسایل بازی در پارک ها، 
چهار  و  بوستان   ۱۵ کودک،  پارک   23

بوستان شهری است. 
وی با اشاره به اینکه منطقه ۱۰ یک ششم از 

فضای سبز شهری و محلی را در اختیار دارد، 
اظهار کرد: از نظر جمعیتی هم جوهران 
کمترین جمعیت و شیخ طوسی بیشترین 

جمعیت را در خود جای داده است.
 مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان با بیان 
اینکه درآمد مصوب سال جاری منطقه 3۱۴ 
میلیارد تومان است که هفتم دیماه وصولی 
درآمد به 2۷6 میلیارد تومان یعنی معادل 
۸۸ درصد از کل درآمد رسیده است، گفت: 
۱9۵ میلیارد تومان هم بودجه عمرانی است 
که ۱3۴ میلیارد تومان معادل ۷۴ درصد آن 
تأمین اعتبار شده است. همچنین در بخش 
بودجه جاری هم منطقه توانسته به تأمین 

اعتبار ۸۴ درصدی دست پیدا کند.

ساماندهی ورودی محله حصه
نیز  را  منطقه  )دیون(  بدهی  میزان  وی 
۱۴۰ میلیارد تومان عنوان کرد و افزود: این 
منطقه از نظر وصولی درآمد بعد از منطقه 

۱2 در جایگاه دوم قرار دارد. 
بحیرایی تصریح کرد: از نظر متراژ پروانه های 
صادره هم منطقه ۱۰ رتبه پنجم را در شهر 
رتبه جمعیتی هم  نظر  از  دارد.  اصفهان 
در جایگاه دوم بعد از منطقه هشت قرار 

می گیرد.
 وی با اشاره به ساخت سه ایستگاه قطار 
شهری )لاله، شاهد و قدس( در منطقه 
۱۰ اظهار کرد: برای تملک این ایستگاه ها 

شده  هزینه  تومان  میلیارد   ۴۰ تاکنون 
است؛ همچنین برای اجرای حلقه حفاظتی 
هم سهم منطقه ۱۰ حدود هزار متر از این 

رینگ بود که این کار به پایان رسید.
اصفهان  شهرداری   ۱۰ منطقه  مدیر 
احداث  حصه،  محله  ورودی  ساماندهی 
خیابان کوشش، تملک و احداث خیابان 
شرقی،  سعادت  خیابان  اطشاران، 
پیاده روسازی  فرسان،  پیاده روسازی 
خیابان 2۴  پیاده روسازی  عمید،  خواجه 
بهرام،  آذر  خیابان  پیاده روسازی  متری، 
پیاده روسازی خیابان عطار، پیاده روسازی 
پیاده روسازی  اسدی،  حکیم  خیابان 
خیابان حکیم شفاهی اول، پیاده روسازی 
قدس شرقی، پیاده روسازی خیابان صافی 
از  را  پیاده روسازی سروستان  اصفهانی و 
طرح های در حال اجرای منطقه عنوان کرد.

پیشنهاد ساماندهی میدان شش راه 
وی به پروژه های شاخص در نظر گرفته 
شده برای سال ۱۴۰۱ اشاره و اظهار کرد: 
تملک ایستگاه های قطار شهری با بودجه 
پیشنهادی ۱۰ میلیارد تومان، آزادسازی 
و احداث کمربندی شمالی اتوبان شهید 
محدوده  تا  بزرگراه  حدفاصل  آقابابائی 
منطقه با بودجه پیشنهادی ۱۵ میلیارد 
تومان و احداث خط انتقال پساب خیابان 
لاهور تا پل سرهنگ با اعتبار ۵ میلیارد 

تومان از جمله این طرح هاست. 
بحیرایی ساماندهی میدان شش راه، احداث 
خیابان اطشاران، تملک و احداث خیابان 
سپیده کاشانی به سروستان، توسعه باغ 
بانوان طلوع، اتصال ادامه خیابان فرسان 
جنوبی به خیابان مهر، احداث میدان مجاور 
شرکت تعاونی کارگران شهرداری، احداث 
میدان جنب مسجد قدس در محله حصه، 
احداث مجموعه فرهنگی در محله عسگریه 
و تملک خیابان عسگریه دوم را از پروژه های 
مهم منطقه ای برای سال ۱۴۰۱ عنوان کرد. 
وی به اهم موضوعاتی که منطقه ۱۰ به 
دنبال حل و فصل آن است اشاره کرد و 
گفت: تعیین تکلیف اراضی کشاورزی داخل 
محدوده، تعیین تکلیف وضعیت زمین های 

اوقافی محله حصه، تعیین تکلیف وضعیت 
شهرک سلامت، مجموعه تفکیکی اصحاب 
هاشمی و کوره های معک و هسا، تعیین 
تکلیف مالکیت دانشگاه علمی–کاربردی 
نقش جهان، تعیین تکلیف تملک و احداث 
پارک محله بوزان و تعیین تکلیف مجموعه 
فضای سبز تفریحی حریم چشمه مرغاب از 
جمله چالش های مهم و در دست پیگیری 

در منطقه است.

قاسم زاده در بازدید از منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان عنوان کرد:

کاهش فاصله طبقاتی محلات

citizen

ارائه  از  اصفهان  شهرداری  شهری  خدمات  معاون  نوسان:   
به  انرژی های تجدیدپذیر  توسعه  پیشنهاد تشکیل صندوق 
شورای اسلامی شهر اصفهان خبر داد و گفت: حرکت به سوی 
برنامه 5 ساله  انرژی طی یک  تامین  از لحاظ  شهرداری پاک 
محقق می شود. به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری 
برای  شهرداری  پیشنهاد  به  اشاره  با  بقایی  مهدی  اصفهان، 
تشکیل صندوق توسعه انرژی های تجدیدپذیر در شهرداری 
به منظور توسعه انرژی پاک در مجموعه مدیریت شهری اظهار 
کرد: با توجه به اینکه انرژی های تجدیدپذیر رو به توسعه است، 
شهرداری اصفهان در نظر دارد از انرژی های فسیلی استفاده 
این  در  را  خورشیدی  های  نیروگاه  همزمان  و  کرده  کمتری 

مجموعه افزایش دهد.
معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان ادامه داد: از سوی دیگر موقعیت 
جغرافیایی شهر اصفهان و تابش خورشید در این شهر، فرصت خوبی را 
برای توسعه نیروگاه های خورشیدی فراهم کرده است که هم بخش های 
سازمانی و اداری و هم بخش خانگی می توانند برای درآمدزایی و همچنین 

استفاده کمتر از سوخت های فسیلی از این امکان استفاده کنند.

توسعه نیروگاه خورشیدی طی 5 سال
برابر با مزیت کاشت ۴۰ هزار درخت 

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان بیان کرد: در کنار توسعه انرژی 
پاک، شهرداری اقدام به مدیریت مصرف زیرمجموعه های خود نیز کرده 
است به طوریکه با نصب موتورهای پیشرفته، استفاده از سیستم کنترل 
هوشمند انشعابات، لامپ های کم مصرف و اقدامات مشابه، مصرف انرژی 
فسیلی در شهرداری کاهش یافته است. وی با اشاره به اینکه با تشکیل 
برنامه ای ۵  انرژی های تجدیدپذیر در شهرداری، طی  صندوق توسعه 
ساله شهرداری اصفهان یک شهرداری پاک به لحاظ انرژی خواهد شد، 
گفت: ساختمان های انرژی پاک، ساختمان هایی هستند که بتوانند معادل 
کل مصرف انرژی خود، 2۰ درصد تولید انرژی تجدید پذیر داشته باشند. 
ساختمان های با انرژی صفر هم ساختمان هایی هستند که کل معادل 
مصرف خود را تولید انرژی تجدید پذیر داشته باشند. بقایی با اشاره به اینکه 
تولید هر کیلووات انرژی فسیلی، ۵3۷ گرم دی اکسید کربن وارد هوا می 
کند، افزود: کاهش تولید انرژی های فسیلی و توسعه پنل های خورشیدی، 
به کاهش منابع آلاینده هوا هم کمک می کند به طوریکه یک درخت بالغ 
بر ۱۱۸ کیلوگرم دی اکسید کربن را از هوا گرفته و به اکسیژن تبدیل می 
کند لذا توسعه نیروگاه های خورشیدی طی ۵ سال، با مزیت کاشت ۴۰ هزار 

درخت در شهر برابری می کند.

کاهش نیاز به ساخت 
نیروگاه های فسیلی در بلندمدت

توسعه انرژی،  صندوق  تشکیل  از  شهرداری  هدف  اینکه  بیان  با  وی 
 نیروگاه های متوسط به بالا است، تصریح کرد: این برنامه هم اکنون در 
شهرداری در حال اجراست که با تصویب پیشنهاد تشکیل صندوق از سوی 
شورای شهر، شهرداری معادل درآمد حاصل از تشکیل این صندوق، ملزم به 
ارائه کمک برای افزایش نیروگاه های خورشیدی می شود. معاون خدمات 
شهری شهرداری اصفهان اظهار کرد: افزایش نیروگاه های خورشیدی علاوه 
بر کاهش آلاینده ها در بلندمدت نیاز به ساخت نیروگاه های فسیلی را 
کاهش می دهد و از سوی دیگر در بخش پدافند غیرعامل هم در زمان قطع 

جریان برق، می توان از این ظرفیت برای تامین انرژی بهره برد.

شرکت های داخلی
تامین کننده تجهیزات نیروگاه های خورشیدی

وی بر استفاده از توان شرکت های داخلی برای تولید و نصب پنل های 
خورشیدی تاکید و تصریح کرد: در حال حاضر شهرداری با شرکت های 
داخلی برای احداث نیروگاه های خورشیدی همکاری می کند و تاکنون 
هم در بخش تعمیرات، نصب، تامین قطعات و نگهداری با مشکلی روبرو 
ایم. بقایی به مصوبه شهر خورشیدی شورای شهر اشاره و اظهار  نبوده 
کرد: براین اساس شهرداری در وهله نخست وظیفه دارد نسبت به تولید 
و توسعه نیروگاه های خورشیدی اقدام کند، قدم دوم اجرای سیاست های 
اجباری برای ساختمان های گروه »ج« و »د« مبنی بر تامین ۵ درصد از 
انرژی براساس متراژ سازه است، در سومین گام هم شهرداری به افرادی 
که داوطلب تامین انرژی خورشیدی باشند مشاوره رایگان می دهد و از

 سیاست های تشویقی برای آنها استفاده می کند.

سیاست های تشویقی شهرداری 
برای تولید انرژی پاک از سوی شهروندان

با  رابطه  در  شهرداری  تشویقی  های  سیاست  از  برخی  به  اشاره  با  وی 
شهروندان افزود: در حوزه شهرسازی کمیته ای برای تسهیل امور شهروندان 
برای نصب پنل های خورشیدی تشکیل شده است به طوریکه پیش از این 
اضافه کردن هرگونه سازه یا ساخت اضافه به ساختمان ها باعث جریمه 
مردم می شد اما با اصلاح قوانین در صورت نصب پنل های خورشیدی بر 
روی ساختمان ها، جریمه ای مشمول شهروندان نمی شود. معاون خدمات 
شهری شهرداری اصفهان اضافه کرد: این کار از سوی شهروندان در مناطق 
سه، دو و ۱۵ رو به توسعه و افزایش است و شهروندان از این امکان برای 

فروش برق به شبکه سراسری و درآمدزایی خود استفاده می کنند.

پیشنهاد تشکیل صندوق 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر

شـهردار اصفهـان گفـت: بخشـی از منطقه ۱۰ شـهر اصفهان، نسـبتاً مرفه بوده و جـزو مناطق 
گـران قیمـت شـهر به شـمار مـی رود و بخشـی از ایـن منطقه، متأسـفانه شـرایط زیسـتی و 
اجتماعـی مطلوبـی نـدارد کـه باید تـلاش کنیم تـا این فاصلـه طبقاتـی در منطقه کاهـش پیدا کنـد از این 
رو، بخش های کم بضاعت منطقه شناسـایی شـده اسـت. علـی قاسـم زاده در بازدید هفتگی خـود از مناطق 
کـه ایـن بـار در منطقـه ۱۰ شـهر اصفهـان برگزار شـد، با اشـاره بـه پروژه هـای در حـال اجـرا و پروژه های 
پیشـنهادی منطقـه برای سـال ۱۴۰۱ اظهـار کرد: این پروژه هـا حکایت از جنـب و جوش و پویایـی در منطقه 
دارد؛ منطقـه ای کـه متفـاوت بـا دیگـر مناطق اسـت و مظاهر فقر و غنـا را به صـورت توأمـان در این منطقه 

شـاهد هستیم.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

سبک زندگی در محله های محروم شهر ارتقا می یابد

 نوســان : رئیس مرکــز پژوهش های 
شورای اســلامی شــهر اصفهان گفت: 
کارگروهی از گذشته وجود داشته که باید 
مجدداً تشکیل شــود تا آخرین وضعیت 
شــهرداری در حوزه درآمدهای تبلیغات 

مشخص شود.
مصطفی نباتی نژاد در تذکر خود در صحن 
علنی شــورای اسلامی شــهر اصفهان با 
بیان اینکــه تبلیغات شــهری فرصتی 
اقتصادی و فرهنگی برای کســب درآمد 
پایدار اســت، اظهار کرد: شهر مانند یک 

گالری اســت که فرصت های بسیاری در 
دل خود دارد که از آن استفاده نمی کنیم، 
در حالی که از دل این فرصت ها می توان 
درآمدهای پایداری به دســت آورد. وی 
افزود: کارگروهی از گذشته وجود داشته 
که باید مجدداً تشکیل شــود تا آخرین 
وضعیت شــهرداری در حوزه درآمدهای 
تبلیغات مشــخص شــود. رئیس مرکز 
پژوهش های شــورای اســلامی شــهر 
اصفهان با اشــاره به طرح ایجاد داشبورد 
مدیریتی با استفاده از ســامانه سیما در 

شــورای پنجم، تصریح کــرد: این طرح 
مرتبط با مدیریت درآمد، مالی، ســرمایه 

انسانی، پروژه و املاک تهیه شده است.
وی بــا بیان اینکــه کارگــروه مربوط به 
این طرح در حوزه معاونــت برنامه ریزی 
قــرار دارد که بایــد درباره اجــرای این 
طرح گزارش دهد، ادامه داد: متأســفانه 
اطلاعات لازم در حوزه پروژه ها و املاک 
به شورای شهر نرسیده است در این راستا 
تذکر می دهیم که این اطلاعات در اختیار 

ما قرار گیرد.

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان:

آخرین وضعیت درآمدهای تبلیغاتی شهرداری مشخص شود

از نظر متراژ پروانه های صــادره هم منطقه ۱۰ 
فاصلــه طبقاتی روز به روز کاهــش پیدا کند رتبه پنجم را در شهر اصفهان دارد.

و شــاهد زندگی مبتنی بر عدالت و استفاده 
مشترک از همه خدمات شهر، برای شهروندان 

در این منطقه باشیم
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مسعود میرکاظمي رییس سازمان برنامه و بودجه کشور با بیان اینکه ریخت وپاش هاي 
مرسوم دستگاه ها در دولت سیزدهم تکرار نخواهد شد، گفت: دولت اولین قدم را با 
کاهش ۱۵ درصدي هزینه هاي خود )به غیر از حقوق( محکم برداشته است.  در حساب 
کاربري خود در فضاي مجازي نوشت: براي بستن بودجه بدون کسري؛ دولت اولین 
قدم را با کاهش ۱۵ درصدي هزینه هاي خود )به غیر از حقوق( محکم برداشته است. 

ریخت وپاش هاي مرسوم دستگاه ها در دولت سیزدهم تکرار نخواهد شد.

ریخت وپاش ها تکرار نخواهد شد
نشریه  با  مصاحبه اي  در  اصلاح طلب  اقتصادي  و  سیاسي  تحلیلگر  لیلاز  سعید 
»فایننشال تایمز« گفت با توجه به ماهیت زیرزمیني بخش عمده اي از اقتصاد ایران، دولت 
امریکا دیگر تواني بیش از این براي فشار اقتصادي به ایران از طریق تحریم ها نخواهد داشت. 
او افزود: بایدن اگر در هر ۵۰ متر مرز ایران نیرو مستقر کند، باز هم توان کنترل اقتصاد ایران 
را نخواهد داشت. در بخشي از این گزارش این نکته مورد تاکید قرار گرفته که آمریکا گزینه 

چنداني ندارد، چون تاکنون همه نوع تحریم  را وضع کرده است. 

امریکا دیگر توانی  برای افزایش فشار ندارد

دو سناریو تورمی 
براس سال 1401

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوســان: رییس جمهور  به تیم اقتصادي خــود فرمان داد که 
همچنان خود را به کاهش نقدینگي متعهد بدانند و در راستاي آن 
حرکت کنند. فرمان ابراهیم رییسي در حالي به »تمام دستگاه ها 
به ویژه وزارت امور اقتصادي و دارایي، ســازمان برنامه و بودجه 
و بانک مرکزي« داده شد که بر اســاس گزارش بانک مرکزي از 
متغیرهاي اقتصادي تا پایان آبان ماه، نرخ رشد پایه پولي نسبت 
به مهرماه دو و نیم درصد بوده و حجم آن نیز به 5۴۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده است. پایه پولي که به آن »پول پرقدرت« نیز گفته 
مي شود در واقع همان پول هاي منتشر شده از سوي بانک مرکزي 
هستند. آنچه می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی است که 

در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

مخالفت وزارت اقتصاد  با اینماد اجباري 
اینترنتي  کسب و کارهاي  هم اندیشي  نشست  در  اقتصاد  وزارت  نماینده 
این  از مخالفت  الکترونیک،  اعتماد  نماد  اجبار  خصوصي و دولت درباره 
وزارتخانه با اینماد به عنوان مجوز کسب وکار خبر داد و گفت: به راهکاري 
مشترک با وزارت صمت در این رابطه رسیده ایم.  در این نشست که در 
اتاق بازرگاني ایران برگزار شد، پس از طرح مشکلات اینماد اجباري ازسوي 
نمایندگان و مدیران کسب و کارها، انجمن فین تک ایران راهکارهاي بخش 
خصوصي براي عبور از بحران فعلي را ارایه داد.  در ابتداي این نشست نقي 
 پورفر، دبیر انجمن فین تک ایران با اشاره به اینکه با اینماد اجباري، ترمز 
اقتصاد دیجیتال که در سال هاي گذشته با وجود مشکلات اقتصادي، رشد 
۴ تا 6 درصدي داشته کشیده خواهد شد، گفت: اخطار دادیم و مدیرعامل 
شاپرک هم آمار تکان دهنده اي دادند که از زمان اجباري شدن اینماد، تعداد 
پذیرنده هاي روزانه پرداختیارها از ۸۰۰ پذیرنده به دویست پذیرنده کاهش 
پیدا کرده یعني ۷۵ درصد کاهش. معني این حرف این است که روزانه 6۰۰ 
کسب وکار نمي توانند درگاه پرداخت بگیرند به واسطه اینماد اجباري. یعني 

سالي ۱۵۰ هزار کسب وکار شکل نمي گیرد. این یک فاجعه است.

یک شغل؛ ۱.5 میلیارد تومان
اشتغالزایي و کاهش نرخ بیکاري مهم ترین وعده وزیر کار، تعاون و رفاه 
اجتماعي پس از گرفتن راي اعتماد از مجلس بود. عبدالملکي در نخستین 
جلسه شوراي عالي اشتغال کشور که در آبان ماه سال جاري برگزار شد از 
تصویب ایجاد یک میلیون و ۸۵۰ هزار فرصت شغلي تا پایان سال ۱۴۰۱ 
خبر داده بود. اما با استناد به آمارهاي وزارت صمت، هزینه ایجاد هر یک 
شغل در بخش صنعت در سال ۱39۴ حدود 23۰ میلیون تومان بوده 
با بازگشت  که این میزان تا سال ۱39۷ به ۵9۰ میلیون تومان رسید. 
تحریم هاي نفتي به کشور، طبعا هزینه اشتغالزایي در بخش صنعت نیز 
افزایش یافت به گونه اي که در سال ۱39۸ به 62۰ میلیون تومان و در سال 

۱399 نیز به یک میلیارد و ۴۸۰ میلیون تومان رسید.
 به گواه این آمارها تنها در یک سال هزینه ایجاد هر یک شغل صنعتي بیش 
از 2 برابر و هزینه ایجاد هر یک شغل طي سال هاي ۱39۴ تا ۱399 نزدیک 
به 6.۵برابر شده است. قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت در 
واکنش به اعداد اعلامي گفت که »اگر افراد 2۰ سال قبل یک شغل صنعتي 
را با مبالغ کمتري مي توانستند راه اندازي کنند، امروز مي بینیم که در طول 
این سال ها این روند سخت تر و گران تر شده است و با شدت گرفتن تحریم ها 
هزینه هاي تامین ماشین آلات خارجي نیز بسیار مشکل شده و در کنار دور 
زدن تحریم ها هزینه نقل و انتقال پول و ریسک سرمایه گذاري ها در کشور 

هم بالا رفته است.« 

رونق معاملات مسکن در پایان پاییز
بانک مرکزي در گزارش خود از »تحولات بازار معاملات مسکن تهران« 
عنوان کرده که متوسط قیمت خرید و فروش یک مترمربع واحد مسکوني 
در آذرماه ۱.۸ درصد نسبت به آبان ماه رشد کرده و به 32 میلیون و 
۵9۰هزار تومان رسیده است. این رقم نسبت به آذرماه سال گذشته نیز 
نزدیک بیش از 2۱ درصد افزایش پیدا کرده است.  بانک مرکزي نتایج 
این گزارش را با استفاده از آمارهاي خام سامانه ثبت معاملات املاک و 
مستغلات در آذر ماه امسال به دست آورده و عنوان مي کند که رشد قیمت 
مسکن به طور سالانه در حال کاهش است، چراکه در آذرماه سال 99 نسبت 
به آذرماه سال 9۸ قیمت هر مترمربع واحد مسکوني معامله شده نزدیک به 

99 درصد رشد کرده بود. 

حذف شوراي رقابت از قیمت گذاري خودرو 
مدت ها بود که اخبار ضدونقیضي در خصوص نحوه  قیمت گذاري خودرو و 
طریقه قرعه کشي آن و کنار رفتن شوراي رقابت از قیمت گذاري ها مطرح 
مي شد. اما آنچه در هفته گذشته رخ داد خبر افزایش قیمت خودرو بدون 
حضور شوراي رقابت بود که در همین جریان برخي از اعضاي شوراي رقابت 
با خبرگزاري ها مصاحبه کرده و خودروسازان را به انجام تعهدات شان در 
رابطه با مصوبه هاي این شورا مکلف کردند. اما به فاصله اي کوتاه این خبر 
رسمیت یافت و خودروسازان در رسانه ها اعلام کردند که با مشارکت وزارت 
صمت این تغییر در قیمت گذاري ها رخ داده است. پس از این تغییرات مرکز 
ملي رقابت با انتشار اطلاعیه اي اعلام کرد که شوراي رقابت به طور رسمي از 

قیمت گذاري خودرو کنار گذاشته شده است. 
با حذف شدن شوراي رقابت، مسوولیت تنظیم بازار خودرو از جمله تدوین 
و ابلاغ دستورالعمل هاي تنظیم قیمت این بازار فعلا بر عهده وزارت صنعت، 

معدن و تجارت و با هماهنگي ستاد تنظیم بازار است.

پول پرقدرت

بهنام صمدی تحلیلگر بازار سرمایه در گفت و گو 
با »جهان صنعت« عنوان می کند که »دولت 
احتمالا از این اقدام به نفع فروش و تسویه 
اوراق بدهی بهره خواهد برد و به نوعی برای 
اوراق قرضه دولتی مشتری بالقوه ایجاد کرده 
است.« بر همین اساس به نظر می رسد دولت 
با لغو این معافیت مالیاتی، تیری در تاریکی رها 
کرده است و تلاش می کند بازار اوراق خود را در 
سال آینده با منابع بانکی حقوقی ها داغ کند. 
صمدی تاکید می کند این اقدام دولت می تواند 
صندوق های سرمایه گذاری بورسی به ویژه 
صندوق های بادرآمد ثابت را با ریسک های 

جدی مواجه کند.
ماده ۱۴۵ قانون مالیات مستقیم در بخش 
معافیت ها، تاکید دارد که سود دریافتی به هر 
عنوان در مواردی مشخص، از پرداخت مالیات 
معاف است؛ بر اساس بند دوم، سود یا جوائز 
متعلق به حساب های پس انداز و سپرده های 
موسسات  یا  ایرانی  بانک های  نزد  مختلف 
معافیت  مشمول  مجاز  غیربانکی  اعتباری 
مالیاتی است؛ در این قانون تاکید شده است 
که این معافیت شامل سپرده هایی که بانک ها 
یا موسسات اعتباری غیربانکی مجاز نزد هم 
می گذارند نخواهد بود. حالا اما تبصره )6( 
قانون بودجه سال آینده که ناظر بر عوارض 
و مالیات است، در بند )ض( تاکید دارد که در 
سال ۱۴۰۱، حکم بند )2( ماده )۱۴۵( قانون 
مالیات های مستقیم در خصوص اشخاص 

حقوقی جاری نیست. 

تحرک پول های پارک شده
بر همین اساس به نظر می رسد اگرچه پیش 

از این مسوولان تاکید کرده اند که از سود 
سپرده های بانکی مالیات اخذ نخواهند کرد، 
اما با این حال به نظر می رسد دولت برای 
سال آینده عزم کرده که از این روزنه مالیاتی 
نیز درآمد کسب کند. ناظران اقتصادی این 
رویکرد دولت را از دو منظر مورد بررسی قرار 
می دهند؛ از یک سو گفته می شود وضع مالیات 
بر سود سپرده می تواند موجب تحرک پول های 
پارک شده در بازارها و اقتصاد کشور باشد، اما از 
سوی دیگر مشخص نیست در صورت تحرک 
این پول ها، کدام بازار مقصد پول خواهد بود؟ بر 
این اساس ریسک سرگردانی پول های درشت 
در بازارها و افزایش معاملات سفته بازانه در 
بازارهایی نظیر ارز، خودرو، مسکن و طلا دور 
از انتظار نیست. در همین حال گفته می شود 
سپرده های  مالیاتی  معافیت های  برداشتن 
بانکی، فشار را بر صندوق های سرمایه گذاری 
بورسی که بخش عمده پول های خود را به 
صورت سپرده در شبکه بانکی، سرمایه گذاری 
کرده اند، افزایش می دهد. در این صورت زیان 
صاحبان یونیت های سرمایه گذاری که سود 
نقدی خود را از این طریق کسب می کنند 
حتمی خواهد بود. در همین حال اگرچه تلاش 
می شود سرمایه گذاری غیرمستقیم از طریق 
صندوق ها جای خود را به معاملات مستقیم 
کدهای حقیقی در بازار سرمایه بدهد، این اقدام 
با تضعیف صندوق های سرمایه گذاری، مانعی 
بزرگ در راه توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم 

ایجاد می کند.

تلاش برای جذب پول در بازار بدهی
بهنام صمدی تحلیلگر بازار سرمایه در این باره 

می گوید: »بندی که در مورد حذف معافیت 
بانکی حقوقی ها در بودجه  مالیاتی سپرده 
سال آینده آمده، هیچ گونه سابقه قبلی نداشته 
است. در بند )2( ماده )۱۴۵( قانون مالیات 
مستقیم قید شده است که سود سپرده بانکی 
معاف از مالیات است. اولا بسیار عجیب بود که 
دولت در بند )ض( تبصره )6( بودجه این مورد 
را ذکر کرده اند که معافیت مالیاتی مزبور شامل 
حقوقی ها نمی شود. این امر مسبوق به سابقه 
نبوده است؛ به ویژه آنکه همواره عنوان کرده اند 
که قصد نداریم از سپرده های بانکی مالیات اخذ 
کنیم.« او می افزاید: »تنها تفسیری که می توان 
داشت این است که دولت قصد دارد سرمایه 
حقوقی ها را به سمت اوراق سوق دهد. چراکه 
حجم اوراق بدهی منتشرشده در سال جاری 
و سال های گذشته بسیار زیاد است و دولت 
متعهد به تسویه آنها در سررسید مقرر است. 
دولت برای تسویه این اوراق یا باید مجددا اوراق 
منتشر کند و به همان بستانکاران تحویل دهد یا 
آنکه این اوراق را با پول تسویه کند. اما در واقع راه 
عملی تر این است که دولت از پول های موجود 
در حساب حقوقی ها برای خرید اوراق و تسویه 
آنها استفاده کند. بر همین اساس من فکر 
می کنم هدف دولت از این بند بودجه، در درجه 
اول استفاده از این نقدینگی موجود در حساب 

حقوقی هاست.
 دولت به این فکر کرده است که با استفاده از 
اهرم مالیات،  نقدینگی حقوقی ها را به سمت 
خرید اوراق سوق دهد. در نتیجه حدس من این 
است که هدف اصلی دولت در نهایت این است 
که اوراق دولتی به فروش برود.« این تحلیلگر 
بازار سرمایه در ادامه تصریح می کند: »در حال 

حاضر هم آنقدر نقدینگی را از طریق اوراق کم 
کرده اند که هم سقف صندوق ها پر شده است 
و هم سقف بانک ها پر شده است. دولت حتی 
به بیمه ها هم برای خرید اوراق متوصل شده 
است. طی هفته های اخیر بیمه مرکزی ابلاغ 
کرده بود که شرکت های بیمه ای باید حدود 2۰ 
درصد از ذخیره ریالی خود را به صورت اوراق 
نگهداری کنند. از همین رو من فکر می کنم 
هدف از این کار در درجه اول فروش اوراق 
دولتی است. یعنی دولت می خواهد از نقدینگی 
و سپرده های حقوقی ها برای فروش اوراق خود 
استفاده کند. به عبارت دیگر دولت دارد برای 

خود مشتری بالقوه ایجاد می کند.«

مقصد پول های خارج شده از بانک ها
صمدی در ادامه بیان می کند: »البته ممکن 
است یک سری از حقوقی ها تمایلی برای خرید 
اوراق نداشته باشند. در نتیجه ممکن است 
نقدینگی آنها از بانک خارج شده و به سمت 
ملک،  خودرو، سکه، ارز و یا هر بازار دیگری برود. 
بستگی دارد که ماهیت شخص حقوقی چه 
باشد. اما می توان گفت این بند معنای خوبی 
ندارد و می تواند باعث خروج پول از سپرده های 
بانکی شود.« این تحلیلگر بازار سرمایه بیان 
می کند: »اگر این پول از سپرده های بانکی خارج 
شود،  نخستین مقصد به احتمال قوی، اوراق 
خواهد بود زیرا سرمایه گذاری بدون ریسک 

محسوب می شود. 
این سود تضمینی بدون ریسک می تواند بخش 
زیادی از سرمایه ها را به سمت خود جلب کند.« 
او می افزاید: »در همین حال ممکن است 
عده ای هم این سرمایه ها را به سمت دیگر بازارها 
کوچ دهند. در نهایت هم ممکن است افرادی 
این پول را وارد بازار سهام کنند. اما با وضعیتی 
که برای بازار سرمایه ایجاد شده است، دیگر پول 
به راحتی وارد سهام نمی شود. اکنون هم بازار 
سهام به شدت از کمبود نقدینگی رنج می برد. 
اما به هر حال اگر این قانون به تصویب مجلس 
برسد مسلما دیگر حقوقی ها به این راحتی پول 
خود را در بانک ها به صورت سپرده نگهداری 

نخواهند کرد.«

ریسک صندوق های بورسی
صمدی در ادامه با اشاره به ریسک این بند 
بورسی  سرمایه گذاری  صندوق های  برای 
عنوان می کند: »در واقع صندوق های با درآمد 
ثابت سقف معینی برای خرید سهام،  اوراق، 
و سپرده بانکی دارند. اگر این بند بودجه ای 
شامل صندوق های بادرآمد ثابت هم بشود، 
این صندوق ها متضرر خواهند شد.« او بیان 
می کند: »صندوق های با درآمد ثابت بخشی 
از سود نقدی صاحبان یونیت های صندوق و 
سرمایه گذاران خود را از محل سود سپرده ها 
تامین می کنند. حالا فکر کنید 2۵ درصد از 
درآمد خود را هم مالیات بدهند. در حالی که 
تا پیش از این معاف از مالیات بوده اند؛ از همین 
رو می توان گفت که صندوق های بورسی از این 
جهت در معرض ریسک هستند زیرا بخش 
زیادی از پول این صندوق ها در بانک ها به 

صورت سپرده، سرمایه گذاری شده است.«

اثر حذف معافیت های مالیاتی سود سپرده های بانکی بر بازار سرمایه بررسی شد؛ 

تیری در تاریکی

ایران  بازرگاني   نوســان:اتاق 
خود  گــزارش  جدیدترین  در 
به تحلیل برخي شــاخص هاي 
بر  با تمرکز  اقتصادي کشــور 
پرداخته  پتروشــیمي  صنعت 
که نشــان از چند ســناریوي 

متفاوت دارد.
بر اســاس تحلیل مرکز پژوهش هاي 
اتاق بازرگاني ایــران، در کنار هم قرار 
دادن تحلیل هاي نهادهاي بین المللي از 
آینده اقتصادي کشور، نشان مي دهد که 
وضعیت بسیاري از شاخص ها، بسته به 
نتیجه رسیدن مذاکرات یا نرسیدن آنها 
متفاوت خواهد بود. همچنین در صورت 
اجراي برخي سیاســت هاي اصلاحي 
شــرایط اقتصادي ایران با آنچه امروز 

مشاهده مي شود متفاوت خواهد بود.
طبق برآوردهاي گزارش مذکور، رشد 
اقتصادي و متوســط نرخ تورم کشور 
در سال 2۰22 به ترتیب معادل ۴.۴ و 
۸ درصد خواهد بود. این درحالي  است 
که پیش بینــي مرکــز پژوهش هاي 
اتاق ایران از وضعیت اقتصاد کشــور، 
با توجه بــه نامعلوم بودن چشــم انداز 
رفع تحریم هاي اقتصادي، بســته به 
دو فرض ۱- تــداوم وضعیت موجود و 
2- اعمال برخي اصلاحات ساختاري و 
نهادي، نتایج تاحدي متفاوت را نشان 
مي دهد.سناریوي تداوم وضع موجود، 
رشد اقتصادي حدود 9.2 درصد براي 
ســال آینده و ســپس کاهش رشد و 
رســیدن به محدوده 2.۵ درصدي از 
ســال ۱۴۰2 را به دنبال خواهد داشت 
و تورمي در محــدوده 6۴ تا ۷۰ درصد 
را شاهد خواهیم بود. درصورت اعمال 
اصلاحات نیز، رشــد اقتصــادي براي 
ســال آتي حدود ۸ درصــد و پس از 
آن در محــدوده 2 درصــد و تورم نیز 
بسته به شــدت اصلاحات در بازه ۱۵ 
تا 33 درصد پیش بیني شــده اســت.
پیش بیني هاي بانک جهاني و صندوق 
بین المللي پــول از رشــد اقتصادي و 
تورم کشــور در ســال هاي آینده به 
پیش بیني هاي اتاق ایــران نزدیک تر 
اســت. طبق آخرین گــزارش بانک 
جهاني، نرخ رشــد اقتصادي در سال 
2۰2۱ معادل ۱.۵ و در ســال 2۰22 
معادل ۱.۷ درصد خواهد بود. همچنین 
بر اساس آخرین پیش بیني هاي انجام 
شده توســط صندوق بین المللي پول، 
رشد اقتصادي در سال 2۰2۱ و 2۰22 
به ترتیب معــادل 2.۵ و 2 درصد و نرخ 
تورم نیز براي دو سال مذکور به ترتیب 
39.3 و 2۷.۵ خواهد بود.گزارش اخیر 
اتاق بازرگاني تهران در حالي منتشــر 
شــده که مرکز آمار ایران نــرخ تورم 
سالانه در آذرماه امسال را ۴3.۴ درصد 
اعلام کرده است. البته در گزارش هاي 
غیررسمي این آمار بالاتر هم مي رود. اما 
نرخ تورم »رسمي« که توسط نهادهاي 
زیرنظر دولت اعلام مي شود، در سه ماه 
اخیر در یک روند کاهشــي قرار گرفته 
اســت. موضوعي که از نگاه مسوولان 
دولتي یک »دســتاورد« محســوب 
مي شود. البته یکي از نگراني هاي بزرگ 
براي ســال آینده اثر حــذف ارز با نرخ 
ترجیحي براي تامین کالاهاي اساسي 
اســت. این موضوع مي تواند به تشدید 
انتظارات تورمي بینجامد و نرخ تورم را 
در سال آینده بالاتر از این نیز ببرد. در 
لایحه بودجه ســال آینده، پیش بیني 
شده که نرخ ارز ترجیحي براي تامین 
این کالاها حذف شود و در عوض یارانه 
به صورت نقدي به مردم پرداخت شود. 

به نظر می رسد دولت مصمم است تا معافیت های مالیاتی پیشین سود سپرده های بانکی را در سال 
آینده در مورد حقوقی ها لغو کند. فعالان بازار سرمایه می گویند، در صورت تصویب و اجرای این بند از 
لایحه بودجه، موجی از خروج نقدینگی از بازار پول به راه خواهد افتاد که مقصد آن نامشخص است. گفتنی است ماده 
۱۴5 قانون مالیات مستقیم در بند )۲( تاکید دارد سود یا جوائز متعلق به حساب های پس انداز و سپرده های مختلف 
نزد بانک های ایرانی یا موسسات اعتباری غیربانکی مجاز، از معافیت مالیاتی برخوردارند.  بدون شک، ورود پول و 

نقدینگی به بازار سرمایه، باعث کمک به نقدشوندگی بازار و در نهایت بازگشت اعتماد مردم خواهد بود.

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

حذف معافیت مالیاتی سود سپرده های بانکی، باعث خروج نقدینگی از بازار پول خواهد شد

 نوسان : اخیرا تفاهمنامه اي میان وزارت 
صمت و بانــک  مرکزي بــراي تامین مالي 
زنجیره اي، از سوي احســان خاندوزي، وزیر 
امور اقتصادي و دارایــي و علي صالح آبادي، 
رییس کل بانــک مرکزي به امضا رســید. 
کارشناســان معتقدند، اگر این تفاهمنامه 
به سرانجام برسد، شیوه سنتي تامین مالي 
شرکت ها و بنگاه هاي تولیدي کنار گذاشته 
مي شــود. در این روش به جاي تســهیلات 

نقدي مي توان از ابزار هــاي اعتباري مانند 
اوراق و برات و همچنین فاینانس استفاده کرد 
که علاوه بر کاهش نیاز به نقدینگي بنگاه ها 
منابع بانکي نیز به سمت فعالیت هاي مولد و 

تولیدي هدایت مي شود. 
قدرت الله امام وردي، اقتصاددان و عضو هیات 
علمي دانشگاه آزاد اسلامي در مورد امضاي 
تفاهمنامه میــان وزارت صمت و بانک هاي 
عامل براي تامین مالي زنجیره اي بر این باور 

است که هرگونه دریافت تسهیلات از بانک 
مرکزي از سوي دولت منجر به افزایش پایه 
پولي مي شود و با امضاي این تفاهمنامه از این 
موضوع جلوگیري خواهد شد. این اقتصاددان 
با بیان اینکه در تامین کسري بودجه نیز دولت 
از روش انتشار اوراق بهره مي برد، افزود: این 
اوراق اغلب از سوي مردم خریداري مي شوند 
که در فرآیند این تفاهمنامــه نیز این گونه 
بیان شــده که از ابزارهاي اعتبــاري نظیر 

»برات و اوراق و...« بــراي تامین زنجیره اي 
کالاها بهره برده مي شود.امام وردي تصریح 
کرد: اصطلاحا به ایــن فرآیند عملیات ریپو 
یا توافقنامه بازخرید توافقــي بین دوطرف 
نیز گفته مي شود که در این تفاهمنامه هم 
عنوان شده دولت به دلیل فقدان منابع مورد 
نیاز خود براي تامین کالاها، در قبال وثیقه از 
بانک هاي عامل به صورت کوتاه مدت تامین 

مالي انجام مي دهد.

شیوه تامین مالي شرکت ها و بنگاه هاي تولیدي تغییر می کند؛

نسخه وزارت اقتصاد برای جلوگیري از افزایش پایه پولي
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افشین صدر دادرس، مدیرعامل اتحادیه دام سبک گفت: بهتر است اجراي اصلاح نظام 
یارانه اي در خصوص واردات نهاده ها با آغاز سال همزمان شود چراکه در این مقطع از 
زمان بخشي از دام سبک به مراتع مي رود و نیاز به نهاده ها کاهش پیدا مي کند.  وي افزود: 
اولین مجوز شوراي قیمت گذاري درباره صادرات دام در تاریخ ۱۴ مهر صادر و از 3۰ آبان 
مجوزهاي صادرات از سوي شرکت پشتیباني امور دام صادر شد اما تا به امروز نتوانستیم 

یک راس گوسفند را صادر کنیم.

مرتضي میري، عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دستباف، از 
پیگیری تشکل هاي فرش دستباف به منظور مخالفت با تفکیک مرکز ملي فرش از این وزارتخانه 
خبر داد و گفت: انتقال مرکز ملي فرش از وزارت صمت به وزارت میراث کاملا به ضرر صنعت 
فرش خواهد بود. دولت توجهي به نظر بخش خصوصي نکرده و با شعار صیانت از فرش و رسیدگي 
تخصصي به آن، فرش را به وزارتخانه دست چندمي فرستاده و فعالان این صنعت باید براي 

رسیدن به جایگاه قبلي تلاش مضاعف کنند. 

تورم  نرخ  نوسان:شــاخص   
نشان  اســتان ها،  تفکیک  به 
مي دهــد فشــار تــورم در 
اســتان هاي محروم بیشتر از 
استان هاي برخوردار بوده است. 
اعداد و ارقامــي که مرکز آمار 
درباره شاخص تورم در آذرماه 
امسال منتشــر کرده، بیانگر 
تفاوت قابل ملاحظه روند تورم 
در استان هاي کشور است. این 
روندي است که در دو سال اخیر 
وجود داشته و حتي شدت هم 

گرفته است. 
در آذرماه امسال، بیشــترین نرخ تورم 
ماهانــه خانوارهاي کشــور مربوط به 
اســتان همدان با 3 درصــد افزایش و 
کمترین نــرخ تورم ماهانــه مربوط به 
استان کردستان با ۰.6 درصد افزایش 
است.درصد تغییر شاخص کل نسبت 
به ماه مشابه ســال قبل )تورم نقطه به 
نقطه( براي خانوارهاي کشــور 3۵.2 
درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه 
به نقطه مربوط به اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد )۴۵.6 درصــد( و کمترین 
آن مربــوط به اســتان سیســتان و 
بلوچستان )2۸ درصد( است. نرخ تورم 
۱2 ماهه منتهي به آذر ماه ۱۴۰۰ براي 
خانوارهاي کشور به عدد ۴3.۴ درصد 
رسید. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه 
مربوط به استان ایلام )۵۱.۱ درصد( و 
کمترین آن مربوط به استان قم )39.2 

درصد( است.
همچنین نرخ تورم دوازده ماهه منتهي 
بــه آذر مــاه ۱۴۰۰ بــراي خانوارهاي 
شــهري به عدد ۴2.۷ درصد رســید. 
وحید شــقاقي شــهري، اقتصاددان 
و رییس دانشــکده اقتصاد دانشــگاه 
خوارزمي بــر این باور اســت که علت 
افزایش نرخ تورم در برخي استان هاي 
کشور سه عامل اصلي ناترازي بودجه اي، 
ناترازي تجاري و ناترازي بانکي است که 
این ســه ناترازي جزو عوامل بنیادیني 
اســت که نیازمند اصلاح در تغییرات 

ساختاري اقتصاد است.
این اقتصاددان گفت: انتظارات تورمي در 
ایران به عنوان یک عامل بیروني همواره 
در این بي اعتمادي ســهم عمده اي را 
ایفاکرده است. رییس دانشکده اقتصاد 
دانشگاه خوارزمي تصریح کرد: این سه 
ناترازي در اقتصاد مشابه کاه هاي درون 
انبار است که هر چقدر این سه ناترازي 
بیشتر شــوند کاه هاي بیشتري به انبار 
اضافه مي شوند و درعین حال انتظارات 
تورمي مشــابه جرقه آتش اســت و با 
روشن شدن این آتش نرخ هاي تورمي 

هر روز بیشتر مي شوند.

یک تحلیلگر اقتصادی با اشاره به شرایط 
دشوار اقتصادی سال های 9۰ تا ۱۴۰۰، 
گفت: در دهه اخیر رشد اقتصادی کشور 
صفر بــوده و به این معناســت که حتی 
نتواســته ایم میزان مصرفی خــود را با 
افزایش تولید جایگزین کنیم. حســین 
عبــده تبریزیاضافه می کنــد: وضعیت 
جــاری اقتصــادی ایران در ســال های 
اخیر، شرایط دشواری اســت که شاهد 
رشــد اقتصادی صفــر  بوده ایــم. یعنی 
نتوانســته ایم حتی چیــزی که مصرف 
کرده ایم را بــا تولید بیشــتر جایگزین 
کنیم. وضعیت یک خانوار در ســال 9۰ و 
۱۴۰۰ ثابت بوده و توانایی هیچ پیشرفتی 

نداشته است. 
وی افزود: تنها راه حل این موضوع کنترل 
نقدینگی اســت که با آن چرخه تولید و 
اشتغال را راه بیندازیم. این استاد دانشگاه 
دو مشکل اساسی کشــور را نقدینگی و 
فراوانی پول و همچنین تــورم و تحریم 
دانســت و تصریح کرد: در ســال جاری 
اقداماتــی همچــون حــذف ارز ۴2۰۰ 
تومانی در خصوص کاهش تورم در حال 
انجام اســت که نرخی از تورم انتزاعی را 
به کشــور تحمیل می کند،  اما به عقیده 
برخی کارشناسان وجود این تفاوت های 
قیمتــی تاثیــری در قیمــت پرداختی 

مصرف کننده نداشته است.

بخش خصوصی
 به تنگنا می افتد

عبده تبریزی اضافه کرد: از ســوی دیگر 

وام های زیادی در این حــوزه در بانک ها 
ثبت شــده اســت که به معنی رخ دادن 
خلق پــول اســت. در این شــرایط اگر 
علی رغم خلــق پول، تعــداد کالاها زیاد 
نشود، تحریم ها و عدم توزیع برابر کالا را 
به همــراه دارد. وی تاکید کرد: اگر دولت 
بخش قابل ملاحظه ای از منابع پولی را در 
خدمت بگیرد، بخش خصوصی به تنگنا 
می افتد. ایــن اقتصاددان خاطر نشــان 
کرد: اگر رشــد حقوق به طور متوســط 
۱۰ درصد باشــد، تورم رسمی۴۰ درصد 
است. بنابراین این ســقف ۱۰ درصدی 
فشار زیادی بر مردم وارد خواهد کرد، اما 
شرایط دولت نیز سخت است و باید کمک 
به رفع تحریم کند تا مردم از محل اشتغال 
مســائل را رفع کنند. این مسیر در حرف 
ســاده، اما در عمل بســیار سخت است. 
عبده تبریزی ادامه داد: همین امر، رفتار 
محتاطانه در حوزه هــای مختلف را بالا 
می برد. به عنوان مثال رفتار بازار ســهام 
را می بینیم که با دید محتاطانه به آرامی 

پیش می رود. 
عبده تبریــزی در خصوص بازار ســهام 
اعتقاد دارد، افت و اخیر دو سال اخیر در 
بازار سهام سهامداران حرفه ای و آماتور 
را محافظــه کار کــرده اســت و در برابر 
نظام قیمت محتاط تر شــده اند. او درک 
خود از بازار ســرمایه در شــرایط کنونی 
را این گونه توصیف مــی کند: با توجه به 
افزایش قیمت ها در یک ســال گذشته 
بازار سرمایه به جهت بنیادی قوی است 
و قیمت های کنونی در بازار ســهام قابل 

قبول هستند. او یکی از مشکلات کنونی 
بازار ســهام را تعداد معامله گر می داند و 
اعتقاد دارد باید طبقه بنــدی جدید در 
بازار سهام ایران انجام شــود. این بازار ۵ 
میلیون معامله گر لازم ندارد اما ۵ میلیون 
سرمایه گذار قطعا لازم دارد. او خواستار 
توجه به ســرمایه گذاری غیر مســتقیم 
در بازار شــد تا مردم عادی مستقیم وارد 
بازار نشوند. عبده پیشــنهاد داد: پیش از 
آنکه امکان سرمایه گذاری غیر مستقیم 
شــکل بگیرد باید تا یک سقف مشخص 
اصل سرمایه مردم در بورس ضمانت شود 
تا علاوه بر اطمینان سرمایه گذاران خرد 
موجب تعدیل نوســان در بازار به دلیل 

احتیاط بیشتر مدیران صندوق ها شود.

متوسط سنی 
به ۷۴ سال رسید

وی با اشــاره به معضلات حــوزه تامین 
آتیه گفــت: یکی از مشــکلات موجود، 
بالا رفتن متوســط ســنی و رسیدن به 
۷۴ ســال اســت که افزایش هزینه های 
بهداشــت و درمان را به دنبال دارد. پس 
در چنین جامعه ای تأمین آتیه مســئله 
مهمــی تلقی می شــود. ایــن تحلیلگر 
اقتصادی اضافه کرد: از ســوی دیگر بار 
تکفل و حمل هزینه ها در ایران بالا رفته 
و به 3.6 رسیده اســت. یعنی هزینه های 
هر 3.6 نفر را یک نفــر تامین می کند که 
نشانگر مشارکت پایین در اقتصاد است. 
در حالی که این رقم در مقیاس جهانی با 
احتساب آفریقا، 2.6 است. عبده تبریزی 

پیش بینی کرد: این میزان به صندوق های 
بازنشســتگی آمده اند کــه پیش بینی 
می شــود حتی بهتریــن صندوق ها نیز 
احتیاج به کمک های دولت تا ۵۰ درصد 
خواهند داشت. وی تصریح کرد: در حوزه 
درمــان جامعه به درمــان تکمیلی روی 
آورده اند و آمار آن روز به روز بالا می رود، 
زیرا درمان های دولتی پاســخگو نبوده 
و قاعدتاً بایــد بین و درمان هــا مراجعه 
کرد. مشــابه آن حوزه تامین آتیه است. 
حال چرا در مورد تامین آتیه به این فکر 
نمی افتیم تا آن را با تامین آتیه تکمیلی 

آن را کامل کنیم؟
 این اقتصاددان ایرانی پیشــنهاد کرد: با 
توجه به شرایط موجود، نظام تامین آتیه 
را یک نظام چند لایه ای کنیم. یعنی یک 
لایه را حداقل دولت بپذیرد و مابقی را به 
چارچوب بخش خصوصی و بازار منتقل 
کنیم. عبده تبریــزی ادامه داد: حتی اگر 
بپذیریم 3۰ درصد از بودجه دولت هم به 
تامین آتیه بازنشســتگی اختصاص داده 
شود، باید اقدامی برای تکمیل تامین آتیه 

انجام شود.

نقش اساسی بیمه عمر
در لایه دوم تامین اجتماعی

وی تاکید کــرد: اگــر دولــت بتواند با 
معیارهــای امروز تا ۱۰ میلیــون تومان 
پوشــش دهد، مــازاد بــر آن را باید از 
بازارهای مالی در سه حوزه صندوق های 
صندوق های  تکمیلــی،  بازنشســتگی 
بازنشستگی شــخصی و بیمه های عمر 
پس انــدازی تامیــن کنیم. این اســتاد 
دانشگاه درباره صندوق های بازنشستگی 
غیردولتــی نیــز توضیــح داد: تعدادی 
صنــدوق در بورس ایجاد می شــوند که 
دارایی بازنشســتگان را نگهداری، خرید 
و فروش کنند. عبــده تبریزی همچنین 
درخصوص بیمه های عمــر پس اندازی 
افزود: بیمه های عمر و پس اندازی نقش 
اساســی در لایه دوم تامیــن اجتماعی 
هســتند و این حداقل کاری اســت که 

بیمه های عمر انجام می دهد.
این تحلیلگر اقتصــادی در پایان تصریح 
کرد: اگر بتوان در کشــور تورم را کنترل 
و به زیر ۱۰ برسانیم، در آن زمان می توان 
پیش بینی بیمه برای 2۰ سال آینده کرد، 
اما با وجود این رقم تورم تعریف بیمه های 
بالای ۷ سال کار اشــتباهی است. عبده 
تبریزی، نداشــتن محصول مناســب را 
دلیل عدم رشــد بیمه تکمیلی عمر را در 
برابر بیمه تکمیلی درمان دانست و  تاکید 
کرد: وقتی نمی شــود وام هــای بالای ۵ 
سال صادر کرد، پس نباید بیمه های 2۰ 
و چندساله ارائه شــود و باید به مقیاس 
پنج ساله برســند. به عقیده من به سبب 
نداشــتن محصول درســت نتوانستیم 
بیمه تکمیلی عمر را به میزان رشد بیمه 

تکمیلی درمان برسانیم.

رشد اقتصادی صفر

خطر جدي  در کمين صنعت فرشهنوز یك راس دام صادر نکردیم
دورنمای اقتصاد

 گزارش

موتور رشد
 تورم

 نوسان: به باور کارشناسان در سالي که جهان همچنان با کرونا 
است  ممکن  آن  هر  و  است  گریبان  به  دست  آن  سویه هاي  و 
محدودیت هاي شدیدي در برخي کشورها اعمال شود، چشم امید به 
افزایش فروش نفت و فرآورده هاي آن خوش بینانه است. به خصوص 
آنکه اگر درآمدهاي نفتي محقق نشود، میزان کسري تراز عملیاتي 
بودجه در خوش بینانه ترین حالت دوبرابر مي شود. در آن صورت دست 
بردن به منابع بانکي، مهم ترین اقدام دولت براي جبران آن خواهد بود. 
اگرچه مسعود میرکاظمي، رییس سازمان برنامه و بودجه خط قرمز تیم 
خود را استقراض از نظام بانکي عنوان کرده اما باید دید که دولت تا کجا 

مي تواند از منابع بانکي براي پوشش کسري بودجه چشم  بپوشد.
بودجه ســال ۱۴۰۱ با همه انتقادها خود در حال بررسي توســط نمایندگان است. 
مهم ترین نکاتي که در این لایحه وجود دارد، افزایش نرخ تسعیر ارز به 23 هزار تومان 
)در بودجه ۱۴۰۰ این نرخ ۱۷ هزار تومان بود(، غیرشفاف بودن حدود ۷۰ هزار میلیارد 
تومان از درآمدهاي نفتي،  استقراض ۱3۷ هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه و کسري 
تراز عملیاتي 3۰۰ هزار میلیارد توماني است. وابستگي 3۸ درصدي بودجه به نفت نیز از 

دیگر موارد نگران کننده است. 

رشد ۲/5 درصدي پایه پولي
بنا بر آخرین گزارش بانک مرکزي، با رشــد 2/۵ درصدي پایه پولي در یک ماه، رکورد 
رشــد این متغیر از تیرماه جابه جا شــد. پیش از این، رشــد 6 درصدي پایه پولي در 
اردیبهشت ماه بیشترین افزایش ماهانه این شاخص تورم زا از اسفند 9۸ تاکنون بوده 
است.  وضعیت براي دیگر شاخص مهم اقتصادي،  نقدینگي نیز به همین منوال است. بر 
اساس گزارش بانک مرکزي از ابتداي سال جاري تا آبان ماه بیش از ۸۰۰ هزار میلیارد 
تومان بر حجم نقدینگي افزوده شده؛ ماهي ۱۰۰ هزار میلیارد تومان پول به اقتصاد کشور 
پمپا ژ شده است. روند رو به رشد متغیرهاي پولي در حالي است که دولت معتقد است 
توانسته تورم را کنترل کند.تورم در آذر سال جاري براي سومین ماه پیاپي کاهش یافته 
بود، اما این دلیلي بر بهتر شدن شرایط، نیست. از سوي دیگر بررسي روند پایه پولي تا آبان 
سال جاري نشان مي دهد که هر کاهشي به معناي »غلبه بر شرایط« نیست؛ کمااینکه 
در مرداد سال جاري نرخ رشد ماهانه پایه پولي منفي ۱.۴درصد بود ولي در شهریورماه 
به ۰/6 درصد رسید.  فراز و فرودهاي پایه پولي و نقدینگي زماني خطرناک تر مي شود 
که بر اســاس گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس دو اتفاق در لایحه بودجه سال آتي 
رخ خواهد داد؛ اول اینکه دولت ۱3۷ هزار میلیارد تومان یا ۵.9۷ میلیارد دلار از سهم 
صندوق توسعه ملي را استقراض مي کند و حدود ۷۰ هزار میلیارد تومان از درآمدهاي 
نفتي نیز غیرشفاف اســت. این اعداد و ارقام در کنار کســري تراز عملیاتي 3۰۰ هزار 

میلیارد توماني مي تواند مشکلات اقتصادي کشور را  شدت بخشد. 

شرایط سخت؛ رشد پایه پولي
با استناد به گزارش بانک مرکزي از متغیرهاي پولي در پایان آبان ماه، نقدینگي و پایه 
پولي به ترتیب ۴3۱۵ و ۵۴۰ هزار میلیارد تومان بودند. نقدینگي با توجه به شــرایط 
اقتصادي کشور تغییرات ریز و درشت زیادي داشــته و خواهد داشت اما بالا بودن نرخ 
رشد پایه پولي از مهم ترین مسائلي است که در شرایط فعلي به نگراني ها و دغدغه هاي 
اقتصادي کارشناسان افزوده است. این متغیر تورم زا در هشت ماهه نخست سال جاري 
میزان رشد حدود ۱۷ درصدي را به خود اختصاص داد که بالاترین رقم از ابتداي دهه 9۰ 
تاکنون بوده است.  نوسانات ارزي، تغییر در نرخ تسعیر ارز در بودجه، افزایش کسري تراز 
عملیاتي و برداشت از صندوق توسعه ملي طي سال هایي که کشور درگیر تحریم بود، از 
مهم ترین دلایلي است که باعث مي شود این متغیر پولي همچنان به تاخت و تاز خود 
ادامه دهد.  پس از هشت ماه نخست سال جاري و هشت ماه نخست سال هاي 9۱ و 9۸ 

پرچمدار بیشترین تغییرات این متغیر تورم زا در دهه گذشته هستند. 

وضعیت متغیرها
با استناد به داده هاي بانک مرکزي از ابتداي ســال جاري تا آبان ماه ۸26 هزار میلیارد 
تومان به نقدینگي کشور افزوده شده، بدین معنا که نرخ رشد این متغیر تا آبان ماه 23.۵ 
درصد اعلام شده است. این موضوع نشــان مي دهد که هشت ماه ابتدایي سال جاري 
به طور متوســط در هر ماه حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان و در هر روز بیش از 33۰۰ 
میلیارد تومان به نقدینگي کشور افزوده مي شود.  با فرض تداوم شرایط موجود تا پایان 
سال جاري به نظر نمي رسد تغییر خاصي در روند رو به رشد نقدینگي و پایه پولي ایجاد 
شود؛ به گونه اي که رشــد ماهانه هر دو متغیر بین دو تا سه درصد و رشد سالانه نیز در 
بازه 3۵ تا ۴۵ درصد باقي بماند. این امر مي تواند بر سیاست هاي تورم زدا تاثیر گذاشته و 

دولت را دچار مشکل کند.
 به خصوص اینکه جامعه به  شدت نسبت به تغییرات نرخ ارز و هر خبري که مربوط به 
تغییر روند قیمتي اش باشد، حساس خواهد بود. متغیرهاي مهم پولي تا آبان ماه نشان 
مي دهد که وضعیت به خوبي پیش نمي رود و دولت نیز در برخي ماه ها  استقراض انجام  

داده  است. 

نگاه خوش بینانه

capital

حسین عبده تبریزی می گوید، طی ۱۰  سال اخیر، هیچ رشد اقتصادی نداشته ایم

حسین عبده تبریزی می گوید: وضعیت جاری اقتصادی ایران، شرایط دشواری است و شاهد رشد اقتصادی 
صفر  بوده ایم. این اقتصاددان اضافه می کند: رشد اقتصادی صفر، یعنی نتوانسته ایم حتی چیزی که مصرف 
کرده ایم را با تولید بیشتر جایگزین کنیم. وی تاکید دارد که این امر به مفهوم آن است که وضعیت اقتصادی 
یک خانوار در سال ۱۳9۰ و ۱۴۰۰ ثابت بوده و توانایی هیچ پیشرفتی نداشته است. عبده تبریزی، تنها راه حل این موضوع 
را کنترل نقدینگی می داند و تاکید دارد که باید چرخه تولید و اشتغال را راه بیندازیم. آنچه می خوانید متن سخنرانی این 

تحلیل گر برجسته اقتصاد کشور در همایش بیمه عمر است که هفته گذشته در دانشگاه اصفهان برگزار شد؛

هفته نامه نوسان

گرو ه   بازرگانی

تحلیل گر ارشد اقتصاد ایران مطرح کرد؛

آیا بودجه به کنترل تورم کمک مي کند؟؛

 نوسان:محمد مسیحي، معاون درآمدهاي مالیاتي 
ســازمان امور مالیاتي ضمن اعلام اینکه قند و شکر 
در قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده مشــمول این 
مالیات شــده اند، گفت: با پرداخت 9 درصد مالیات 
بر ارزش افزوده شــرکت هاي هواپیمایي عملا نباید 
افزایش قیمتي در بلیت هواپیما اعمال کنند. او افزود: 
اقلامي چون قند و شکر که در قانون آزمایشي مالیات بر ارزش افزوده از پرداخت 
این مالیات معاف بودند، در قانون جدید به دلیل نقش تنظیم گري و آسیب زا 
بودن این کالاها از سبد معافیت ها حذف شده است و مشمول مالیات بر ارزش 
افزوده شــده اند. وي گفت: از دیگر موارد اصلاح قانون دائمي مالیات بر ارزش 
افزوده، اصلاح فرآیند دادرسي مالیاتي، متناسب سازي جرایم مالیاتي و بازنگري 
در آنهاست. برنج، لبنیات، ماست، روغن و... در صورت تولید داخل از پرداخت 

مالیات معاف هستند.

 نوســان: اپل با هدف حفظ مغزها، به بعضي از  
مهندســان پاداش غیرمعمول و قابل توجهي در 
قالب سهام این شــرکت عرضه مي کند.بلومبرگ 
به نقل از منابع آگاه گزارش کرد اپل هفته گذشته 
به بعضي از مهندسان خود در بخش هاي طراحي 
ســیلیکون، ســخت افزار، نرم افــزاري و عملیاتي 
پاداش هاي خارج از چرخه را ابلاغ کرد که به عنوان واحدهاي سهام محدود 
صادر مي شوند. این ســهام در مدت چهار سال واگذار مي شوند و انگیزه اي 
ایجاد مي کند تا این افراد در اپل بمانند.این پاداش که دریافت کنندگانش 
را سورپرایز کرد، از حدود ۵۰ هزار دلار تا ۱۸۰ هزار دلار متغیر بود. به گفته 
منابع آگاه، بسیاري از مهندســان حدود ۸۰ هزار، ۱۰۰ هزار یا ۱2۰ هزار 
دلار سهام دریافت کردند. این سهام از سوي مدیران به عنوان پاداش براي 

کساني که عملکرد بالایي داشته اند، اعلام شد.

 نوســان:حرمت الله رفیعي رییــس هیات مدیره 
انجمن صنفــي دفاتــر خدمات مســافرت هوایي و 
جهانگردي ایران مي گوید: کاهش ارزش لیر، مسافران 
ترکیه را تا ۱۰۰درصد افزایــش داد. او افزود: پاییز و 
زمستان فصل ســفرهاي تفریحي به ترکیه نیست و 
این کشور از گذشته، بیشتر مقصد خرید ایراني ها بوده 
است،  بنابراین وقتي ارزش لیر پایین آمد، با تبلیغاتي هم که شد مسافران این 
مسیر رشد کرد. البته پس از مدتي، با اجراي سیاســت دولت این کشور براي 
تقویت لیر، حجم این سفرها به روال عادي برگشت. رفیعي این نکته را یادآور 
شــد که کاهش ارزش لیر، هیچ تاثیري در کم شدن هزینه هاي سفر به ترکیه 
نداشته؛ یعني ارزاني به دنبال کاهش ارزش لیر اتفاق نیفتاده که عامل افزایش 
سفرها شود. طبیعتا وقتي هم در مقصدي گردشــگري رشد مي کند و تقاضا 

افزایش مي یابد، قیمت ها افزایشي مي شود نه کاهشي.

  نوســان:محمدرضا تاجــدار رییــس انجمــن 
تولیدکننــدگان، صادرکننــدگان و واردکننــدگان 
محصولات دخاني گفت ایــن افزایش قیمت به دلیل 
سوءاســتفاده برخي عوامــل توزیــع رخ داده و هنوز 
افزایش قیمت ناشــي از افزایش مالیات و تغییر سال 
میلادي اعمال نشده است. او افزود: یکي از شرکت هاي 
بین المللي، بسته بندي خود را تغییر داده، اما قبل از تغییر بسته ها، خبر آن به 
بازار منتقل شد. برخي توزیع کنندگان محصولات با بسته بندي قبلي را جمع 
کردند و عرضه نکردند چراکه با این روش به مصرف کننده القا مي شود، سیگار ها 
با بسته بندي قبلي اصل و سایر بسته بندي ها تقلبي است؛ بنابراین تا زماني که 
موجودي دارند، همان سیگار ها را با قیمت بالاتر مي فروشند. وي تصریح کرد: 
در حال حاضر برخي از انواع محصولات این شرکت بین المللي حتي تا 2۰ هزار 

تومان گران تر از محصولات جدید آن فروخته مي شود.

حذف معافیت مالیاتي قند و شکررانت تازه در بازار سیگارافزایش ۱۰۰ درصدي  سفر ایراني ها به ترکیهپاداش اپل براي جلوگیري از فرار مغزها

 ها
ده

برا
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محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه در نشست هم اندیشی فولاد مبارکه و 
شرکای کسب و کار این شرکت اظهار کرد: 
خوشبختانه تولید فولاد مبارکه هم اکنون در 
شرایط بسیار مطلوبی قرار دارد و بدون شک 
برآورده کردن انتظارات مشتریان را وظیفه 

خود می دانیم. 
وی افــزود: مشــتریان ما در این نشســت 
نقطه نظرات خود را مطــرح کردند و فولاد 
مبارکه ضمن پذیــرش آن هــا، در جهت 
تأمین خواسته مشتریان نهایت تلاش خود 
را خواهد کرد؛ این شــرکت همواره درصدد 
پاســخگویی به نیاز مشــتریان و بازار بوده 
و خود را موظــف می داند طبق خواســته 

مشتریان خود عمل کند.

پاسخگویی به نیازهای
 شرکای کسب و کار

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان 
کرد: عمده خواسته مشــتریان از مجموعه 
فولاد مبارکه با اجرایی شــدن طرح توسعه 
نورد گرم تا 2 هفته آینده تأمین خواهد شد 
و این امر می تواند در ارتقای کیفی محصولات 
فولاد مبارکه تأثیر به ســزایی داشته باشد؛ 
مشتریان ما نیز به این امر واقف هستند که 
تولید ورق قلع اندود کمترین ســودآوری را 
برای فولاد مبارکه داشته اما به دلیل آن که 
تأمین نیازهای بازار و مشــتریان برای این 

شرکت از اهمیت زیادی برخوردار بوده، فولاد 
مبارکه هیچ گاه نگاه کوتاه مدت و سودآوری 
به مشتریان نداشته اســت. وی ابرازداشت: 
برنامه ریزی شــرکت فــولاد مبارکه برای 
برگزاری این نشست، شناسایی مشکلات و 
چالش های مشــتریان بوده تا در جهت رفع 
این مشکلات بتواند با تعامل دوجانبه آن ها 
را به تدریج برطرف کند؛ مشــتریان فولاد 
مبارکه در این نشست مشکلاتی را در زمینه 
باز کردن ال.سی در بانک ها مطرح کردند که 
تلاش خواهیم کرد این نقطه نظرات مشتریان 
خود را با بانک ها مطرح تا زمینه گشــایش 
ال.سی برای مشتریان بیش از پیش تسهیل 
شود. طیب نیا اضافه کرد: طی 2 ماه گذشته 
تمام تلاش ما تأمین نیاز بــازار با کمترین 
قیمت ها بوده و در بلندمدت درصدد تأمین 
انتظار بازار و مشتریان بوده ایم؛ با جمع بندی 
نقطه نظرات مشتریان فولاد مبارکه در این 
نشست پاسخگوی نیازهای شرکای کسب 

و کار خود خواهیم بود.

افزایش رضایتمندی مشتریان 
اولویت فولاد مبارکه است

معاون فروش شــرکت فولاد مبارکه گفت: 
کسب رضایتمندی و تعامل سازنده با گروه 
مشــتریان از مهم ترین اولویت های شرکت 
فولاد مبارکه در تامین محصولات شرکای 

کسب و کار ما است.

طهمورث جوانبخت معــاون فروش فولاد 
مبارکه نیز در نشســت هم اندیشی مدیران 
این شــرکت با شرکای کســب و کار اظهار 
کرد: برگزاری این نشست با مشتریان برای 
شرکت فولاد مبارکه اهمیت زیادی دارد اما 
شیوع ویروس کرونا از حدود 2 سال گذشته 
تاکنون اجازه نداد نشست های هم اندیشی 
شرکت با مشــتریان به صورت برگزار شود. 
وی افزود: با بهبود وضعیت شــیوع ویروس 
کرونا، این نشست با گروه مشتریان صنایع 
بســته بندی برگــزار می شــود و آگاهی از 
نقطه نظرات خریداران و مشتریان برای ما از 
اهمیت زیادی برخوردار است. معاون فروش 
فولاد مبارکه خاطرنشــان کــرد: برگزاری 
نشســت ها و ارائه نقطه نظرات مشــتریان 
سبب خواهد شد که رضایتمندی مشتریان 
از خرید محصولات شــرکت فولاد مبارکه 
افزایش یافته و زمینه تعاملات بیشتر شرکت 
با مشتریان بیش از پیش تقویت شود؛ در این 
نشست از تمام مشتریان خود می خواهیم تا 
مسائل مختلف خود با شرکت فولاد مبارکه را 
مطرح کنند تا این قطب صنعتی کشور بتواند 
در راستای رضایتمندی شرکای کسب و کار 

خود گام های اساسی بردارد.

ضرورت بهبود تعاملات فولاد مبارکه 
مدیر فروش داخلی فولاد مبارکه گفت: هدف 
فولاد مبارکه از برگزاری جلسه هم اندیشی 

با شرکای کســب و کار خود در سال تولید، 
پشتیبانی ها، مانع زدایی ها، بهبود تعاملات 
با تمامی مشــتریان در گروه های مختلف و 

افزایش تولید است.
محمد تاجمیرریاحی مدیــر فروش داخلی 
شــرکت فولاد مبارکــه نیز در نشســت 
هم اندیشــی با شرکای کســب و کار فولاد 
مبارکه اظهار کرد: هدف مــا از برگزاری این 
هم اندیشــی در ســال تولید، پشتیبانی ها، 
مانع زدایی ها، بهبود تعاملات شرکت فولاد 
مبارکه بــا تمامی مشــتریان در گروه های 
مختلف و افزایش تولید است. وی افزود: این 
نشست برای ارائه برنامه های شرکت فولاد 
مبارکه به مشتریان و بررسی انتظارات آن ها 
از فولاد مبارکه، برنامه ریزی برای رفع نقاط 
ضعف و تقویت نقاط قوت در جهت تسهیل 

امور فی مابین برگزار می شود.

تقدیر از شرکای کسب و کار 
در پایان نشست هم اندیشی فولاد مبارکه با 
شرکای کسب و کار، این شرکت از مشتریان 
صنایع بسته بندی خود با اهدای لوح تقدیر، 
قدردانی کرد. محمــد تاجمیرریاحی مدیر 
فروش داخلی شرکت فولاد مبارکه در پایان 
این نشست اظهارکرد: فولاد مبارکه به دنبال 
افزایش قیمت محصولات خود نیســت اما 
رویه عرضه محصول در بورس کالا بسیاری 
از اختیارات این شــرکت را محــدود کرده 
اســت. وی افزود: هم اکنون خارج از بورس 
ســهمیه ای نداریم و باید محصولات خود 
را در بورس عرضه کنیم امــا خواهش ما از 
مشتریان صنایع بسته بندی این است که از 
خرید محصولات ما در بورس عقب نمانند. 
مدیر فروش داخلی شرکت فولاد مبارکه در 
پایان خاطرنشان کرد: امروز مشتریان فولاد 
مبارکه بخشی از مشــکلات خود را مطرح 
کردند و بدون تردید این مشــکلات تنها با 
همکاری و تعامل دوجانبه برطرف می شود 
و شرکت فولاد مبارکه به تمام خواسته های 
مشتریان خود به خصوص مشتریان صنایع 
بسته بندی که امروز در این همایش حضور 

داشتند، رسیدگی خواهد کرد.
همچنین با برنامه ریزی های انجام شــده در 
نخستین روز این نشست تمامی مشتریان 
صنایع بســته بندی و ورق هــای فولادی 
رنگی ازجمله قوطی هــای صنایع غذایی ، 
قوطی هــای روغــن نباتــی، قوطی های 
روغن های فراورده های نفتی و قوطی سازان 
مسائل خود را با مدیران شرکت فولاد مبارکه 
مطرح نمودنــد. در ادامه این نشســت نیز 
مشتریان گروه صنایع بسته بندی با معرفی 
خود مشکلات و مسائل مختلف و نیازهای 
شرکت های خود را مطرح کردند. همچنین 
در دومین روز این نشســت هم اندیشی نیز 
شرکای کســب و کار و گروه های مشتریان 
ورق های فولادی و قطعه ســازان مســائل 
مختلف خــود را با مدیران شــرکت فولاد 

مبارکه مطرح نمودند.

گزارش

 گزارش

 نوســان: محمد ناظمی هرندی، 
معاون تکنولوژی شــرکت فولاد 
مبارکه در آیین اختتامیه ارزیابی 
جایزه ملی تعالی سازمانی اظهار 
کرد: شرکت فولاد مبارکه همواره 
خــود را در محــک ارزیابی قرار 
می دهد تا فرصت هــای بهبود را 
شناسایی کند تا کیفیت خود ارتقا 
دهد؛ چراکه بر ایــن باوریم این 

صنعت افتخار ملت است.
وی با بیان اینکه از سال ۱3۸2 تاکنون 
فرایند ارزیابی به صورت مســتمر در 
شرکت فولاد مبارکه انجام شده است، 
افزود: حفظ تعالی سازمانی از دستیابی 
به آن مشکل تر است و تلاش داشته ایم 
از ســال 9۱ که برای اولین بار تندیس 
زرین تعالی ســازمانی در کشــور را 
کسب نمودیم با به کارگیری الگوها و 
رویکردهای موفق جهانی مسیر رشد 

و تعالی را حفظ کنیم.
وی به ارائه نقشه اســتراتژیک فولاد 
مبارکه برای تبیین اهداف این شرکت 
در زنجیره ارزش فــولاد پرداخت و با 
تأکید بر ضرورت پایــداری تولید در 
فولاد مبارکه عنوان داشت: در راستای 
پایداری تولید و اطمینان بخشــی به 
ســهام داران و ذی نفعان شرکت فولاد 
مبارکه بــرای هرگونه چالــش اعم از 
محدودیت انــرژی و تأمین مواد اولیه 
پایدار چاره اندیشی و برنامه ریزی شده 
است. معاون تکنولوژی شرکت فولاد 
مبارکه بیان کرد: در گزارشی که به تیم 
ارزیاب تقدیم شده نقشه استراتژیک 
فولاد مبارکه ارائه شــده تا اهداف این 
شرکت در زنجیره ارزش فولاد و مزیت 

رقابتی آن تبیین شود.
معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه 
گفت: توجــه و تمرکز مفهــوم تعالی 
سازمانی بر این اســت که سازمان ها 
مبتنی بر نگاهی جامع در همه حوزه ها 
به صورت پایدار و با رعایت حقوق همه 
ذی نفعان اقدام کنند. ناظمی هرندی 
افزود: در هفته ای که گذشــت فولاد 
مبارکه مشــغول فرایند ارزیابی تعالی 
ســازمانی بر اســاس مدل ملی تعالی 
ســازمانی ویرایش ۱۴۰۰ بود. توجه 
و تمرکز مفهــوم تعالی ســازمانی بر 
این اســت که همه برنامه ها و اقدامات 
ســازمان با موضوعات مــورد انتظار 
ذینفعان مختلف هم راســتا باشد. وی 
افزود: شرکت فولاد مبارکه از سال ۸2 
که موضوع تعالی ســازمانی در کشور 
شروع شد در این مسیر حرکت کرده 
و در ســال های 9۱، 93 و 9۸ موفق به 
کســب تندیس زرین تعالی گردیده 
است. ناظمی هرندی خاطرنشان کرد: 
فولاد مبارکه امسال نیز در این ارزیابی 
شرکت کرد و نهم دی ماه روز اختتامیه 
این فرایند بود و گــزارش تیم ارزیابی 

ارائه شد. 
وی در پایان گفت: واحد تضمین کیفیت 
شرکت فولاد مبارکه به عنوان تسهیل گر 
این ارزیابی ها، به خوبی ارزیابی را برگزار 
کرد که از این تیم و ســایر همکاران در 
سازمان که در این برنامه حضور جدی 
داشتند تشــکر می کنم. امیدواریم با 
استفاده از نکاتی که در ارزیابی ها به آن 
اشاره شد بتوانیم مسیر تعالی را با شتاب 

بیشتری ادامه دهیم.
شــایان ذکر اســت، ۷ نفر از ارزیابان 
دبیرخانه جایزه ملی تعالی ســازمانی، 
در قالــب ۴2 نفــر روز ارزیابی، تحقق 
شاخصه های الگوی ملی تعالی سازمانی 

را در فولاد مبارکه ارزیابی کردند.

industry

چهارمین جشنواره ملی صنعت سلامت  محور با رویکرد ارتقای سلامت صنایع تولیدی و خدماتی و 
معرفی سازمان های مسئولیت پذیر حوزه سلامت کشور برگزار شد. حسین مدرسی فر مدیر ایمنی، 
بهداشت و محیط زیست فولاد مبارکه با بیان این خبر افزود: از مهمترین اقدامات صورت گرفته در 
این دوره، برگزاری نشست های تخصصی با موضوعات تشریح صنعت سلامت محور، تفسیر مدل 
ارزیابی و مشاوره علمی برای آشنایی بیشتر با شاخص های ارزیابی سلامت محور بود. همچنین در 
این رویداد، فولاد مبارکه موفق به دریافت تندیس زرین جشنواره ملی صنعت سلامت محور شد. 

تندیس جشنواره ملی صنعت سلامت محور برای فولادمبارکه
برای نخســتین بار، تختال با ضخامــت 3۰۰ میلی متر بــه صورت انبوه توســط فولاد 
مبارکه تولید شــد؛ این محصول در دی ماه ســال ۱399 برای نخســتین بــار به صورت 
آزمایشــی به مقــدار 3 ذوب در این شــرکت تولیــد و همــه آزمایش های مــورد نیاز 
روی آن انجام شــد. شــایان ذکر اســت، لوله های قطور مــورد نیاز در خطــوط انتقال 
نفت و گاز، بــا ورق های نوردشــده تختال با ضخامــت 3۰۰ میلی متری فــولاد مبارکه 
تولید می شــوند و تولید ایــن محصــول خــاص مــا را از واردات آن بی نیــاز می کند.

توليد انبوه تختال با ضخامت 300 ميلی متر 

ضرورت پایداری توليد
در فولاد مبارکه مانع زدایی از تعاملات

 نوسان : مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: فولاد مبارکه طی سال های اخیر 
به رغم تمام فشارها و تحریم های ظالمانه دست از اهداف خود برای رشد و 
تعالی سازمانی برنداشته و گام های مؤثری در این زمینه برمی دارد؛ چراکه 
فلسفه شکل گیری این بنگاه صنعتی براساس پیشرو بودن در صنعت 

کشور بوده است.
به گزارش نوســان و به نقل از خبرنگار فولاد، آیین افتتاحیه ارزیابی جایزه ملی 
تعالی سازمانی با حضور ویدئوکنفرانسی تیم ارزیابی، مدیرعامل، معاونین و تنی 
چند از مدیران شرکت فولاد مبارکه برگزار شد. محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه در آیین افتتاحیه ارزیابی جایزه ملی تعالی سازمانی اظهار 
کرد: فولاد مبارکه طی سال های اخیر به رغم تمام فشارها و تحریم های ظالمانه 
دست از اهداف خود برای رشد و تعالی سازمانی برنداشته و گام های مؤثری در این 
زمینه برداشته است؛ چراکه فلسفه شکل گیری این بنگاه صنعتی براساس پیشرو 
بودن در صنعت کشور بوده است. مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با اشاره به اینکه 
صنعت فولاد در هر کشور یکی از پیشران های اقتصادی آن کشور قلمداد می شود، 
خاطرنشــان کرد: پیشــران بودن صنعت فولاد در کشــور ما از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است و شرکت فولاد مبارکه توانسته پیشران اقتصادی کشور باشد.

پیگیری اهداف متعالی 
برای تحقق صنعتی سبز

وی با تأکید بر ضرورت توســعه مبتنی بر محیط زیست در فولاد مبارکه عنوان 
داشت: چند روز پیش و درحالی که وضعیت کیفی هوای تمامی نقاط کشور آلوده 
بود، وضعیت کیفی هوای شهرستان مبارکه پاک بود و این امر نشان می دهد که 
فولاد مبارکه با اقدامات خود در زمینه حفظ محیط زیست به خوبی عمل کرده و 
اهداف متعالی را برای تحقق صنعتی سبز دنبال کرده است. مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه با اشاره به تصفیه خانه های موجود در شرکت فولاد مبارکه تأکید 
کرد: ایجاد تصفیه خانه استحصال پساب شهرهای اطراف، ایجاد شبکه انتقال 
و ساخت تصفیه خانه پساب شهری توسط فولاد مبارکه با سرمایه گذاری زیاد، 
به عنوان بزرگ ترین سایت تصفیه پساب در کشور و پیشرفته ترین آزمایشگاه 
پایش پساب، از اقدامات کم نظیر این شرکت برای جلوگیری از برداشت آب خام 

در منطقه است.

پیشرو در صنعت هوشمند کشور 
وی با اشاره به منویات رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت قوی شدن کشور گفت: 
شــرکت فولاد مبارکه در راســتای تحقق منویات مقام معظم رهبری، در حوزه 
تکنولوژی و نوآوری پیشرو است و با وجود همه کارشکنی های دشمنان انقلاب 
اسلامی، مسیر تعالی را با سودآوری و افزایش اشتغال پی گرفته است. مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه شرکت فولاد مبارکه در صنعت هوشمند کشور 
پیشرو اســت، عنوان کرد: ویژگی برجســته بزرگ ترین واحد صنعتی کشور در 
پیشران بودن خلاصه نمی شود، بلکه رویکرد صنعتی هوشمند، سبز و دارای ارزش 
افزوده همراه با خودکفایی و بومی سازی در این سازمان متعالی دنبال می گردد.

بومی سازی یک الزام است
وی با بیان اینکه بومی سازی در فولاد مبارکه یک رویکرد اقتصادی نیست، بلکه یک 
الزام است، ابراز داشت: این شرکت با بهره گیری از جدیدترین تکنولوژی های روز دنیا 
درصدد احداث بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی در کنار نیروگاه سیکل ترکیبی است 
که میزان مصرف آب در این نیروگاه به اندازه یک دویســت و پنجاهم نیروگاه های 

فعلی خواهد بود.

موتور محرک 
فناوری و نوآوری کشور

وی تأکید کرد: شرکت فولاد مبارکه با حفظ جایگاه خود در حوزه های زیرساختی، 
ورود به کسب وکارهای نوین و ایجاد نوآوری، در نظر دارد به عنوان موتور محرک 
فناوری و نوآوری کشور، نه تنها در بخش صنایع فولادی، بلکه در دیگر بخش های 
کشور با سرمایه گذاری براساس مدل های پیشرفته جهانی درصدد تحقق این مهم 
باشد. طیب نیا در پایان بیان داشت: شــرکت فولاد مبارکه علاوه بر بهینه سازی 
مصرف انرژی درصدد اســت تا در آینده ای نزدیک، سازگاری با محیط زیست را 
در همه ابعاد این شرکت به منصه ظهور برساند و در این راستا از دانش متخصصان 

داخلی بهره گیرد.
بنا بر این گزارش محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در جلسه 
اختتامیه ارزیابی تعالی سازمانی برگزار شد، در گفت وگو با خبرنگار فولاد گفت: از 
نگاه منصفانه و جامع ارزیابان این دوره تشکر می کنم. درعین حال از لطف خداوند 
متعال سپاسگزارم که در مجموعه ای کار می کنیم که سازمانی متعالی است و این 
موضوع را لطفی از جانب الهی به خودم و تمام همکارانم می دانم. ما در شــرکت 
فولاد مبارکه با تیمی همراه هستیم که با انگیزه، دانا، مطلع و متعهد به سازمان 
هستند. تعالی این مجموعه نتایج متوازن در همه حوزه های مرتبط با سازمان و 
ذی نفعانش را در بردارد. وی با اشــاره به جمع بندی مقدماتی ارزیابان در جلسه 
اختتامیه گفت: به توصیه تیم ارزیابی، اولویــت ما فقط تولید نخواهد بود و قطعا 
توسعه پایدار، نوآوری، سرمایه گذاری در ســرمایه های انسانی و تعهد ما به سبز 
بودن صنعتمان و محیط زیست به عنوان یک صنعت الگو نیز مدنظر ما خواهد بود. 
امیدواریم با الگوگیری از بهترین ها مســیری را که تا اینجا طی شده نیز در ادامه 
دنبال کنیم و آموخته هایی را که در این دوره ارزیابی داشته ایم مدنظر داشته باشیم 
تا در آینده بیش از پیش مســیر تعالی را طی کنیم و دستاورد ارزشمندی برای 
فولاد مبارکه کسب کنیم تا افتخاری دیگر بر افتخارات این مجموعه افزوده شود.

فلسفه فولادمبارکه
پیشرو بودن در صنعت کشوراست

مدیرعامل فولاد مبارکه عنوان کرد:

در نشست هم اندیشی مدیران فولادمبارکه با شرکای کسب و کار مطرح شد؛

طیب نیا: فولاد مبارکه به دنبال تأمین انتظارات مشتریان خود است

نشست هم اندیشی فولاد مبارکه و شرکای کسب و کار این شرکت، با هدف پشتیبانی ، مانع زدایی 
و بهبود تعاملات شرکت فولاد مبارکه با تمامی مشتریان برگزار شد. در این نشست، بیش از 
۸۰ نفر از مشتریان صنایع بسته بندی این مجموعه شرکت و مسائل، مشکلات و چالش های فراروی خود را با 
مدیرعامل و مدیران شرکت فولاد مبارکه مطرح کردند. مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه نیز در این رویداد گفت: 
فولاد مبارکه به عنوان یک صنعت پیشرو در حوزه فولاد و صنعت کشور به دنبال تأمین انتظارات مشتریان خود 
است. طیب نیا تاکید کرد: طی ۲ ماه گذشته تمام تلاش ما تأمین نیاز بازار با کمترین قیمت ها بوده و در بلندمدت 
درصدد تأمین انتظار بازار و مشتریان بوده ایم؛ امروز نیز با جمع بندی نقطه نظرات مشتریان فولاد مبارکه در این 

نشست پاسخگوی نیازهای شرکای کسب و کار خود خواهیم بود.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

 نوسان : مدیرعامــل هلدینگ فولاد متیل 
گفت: تــلاش فولادمبارکــه بر آن اســت تا 
ســرمایه های انســانی و مدیریتی موجود در 
مجموعه فولادمبارکه، که در توســعه کشور 
نقش داشته است، به شرکت های زیرمجموعه 
این گروه منتقل گردد.به گزارش  نوسان  و  به 
نقل از روابط عمومی هلدینــگ فولاد متیل، 
رضا حیدری با بیان این مطلب افزود: شــرکت 
فولادمبارکه پیشتاز در داشتن نگاه سیستمی و 
استراتژیک در صنعت فولاد بوده است؛ موضوعی 
که تمام نقــش آفرینان در صنعت کشــور بر 
آن واقفند؛ از ســوی دیگر تجارب مدیریتی در 

شرکت فولادمبارکه ســرمایه ارزشمند کشور 
بوده و استفاده از این سرمایه ها در شرکت های 
زیرمجموعه این سازمان، اولویت ویژه مدیریت 
عالی فولادمبارکه اســت.مدیرعامل هلدینگ 
فولادمتیل که سابقه مدیریتی در حوزه بازرگانی 
شــرکت فولاد مبارکه را دارد، با اشاره به اینکه 
در دوره جدید مدیریت هلدینگ فولاد متیل 
به عنوان یکی از زیرمجموعه های مهم شرکت 
فولاد مبارکــه، نگاه توســعه ای وجود خواهد 
داشت، افزود: خوشبختانه ظرفیت های انسانی 
و مالی مطلوبی در هلدینگ فولادمتیل وجود 
دارد و با سازماندهی آنها می توان زمینه توسعه 

فعالیت های این شرکت را فراهم کرد. وی با بیان 
این مطلب افزود: تمرکز هلدینگ فولادمتیل 
استفاده از ظرفیت های موجود در جهت توسعه 
در زنجیره ارزش فولادمبارکه خواهد بود؛ چراکه 
تجربه های قبلی نشــان داده عدم وجود نگاه 
استراتژیک می تواند باعث هدررفت سرمایه ها 
شود. مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل با اشاره 
به نقش این هلدینگ در طرح های توســعه ای 
شرکت فولاد مبارکه، تصریح کرد: خوشبختانه 
در ماه های اخیر مطالعات و برنامه ریزی جامعی 
در شرکت فولاد مبارکه برای توسعه شکل گرفته 
است؛ در این راستا هلدینگ فولادمتیل نیز تمام 

ظرفیت های خود را در اختیار بزرگترین شرکت 
فولادی در منطقه خاورمیانه قرار خواهد داد.

در گفت وگو با مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل مطرح شد:

تلاش فولادمبارکه برای انتقال سرمایه های مدیریتی به شرکت های زیرمجموعه
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و  تصویر  و  صوت  دستگاه هاي  فروشندگان  اتحادیه  رییس  درستي،  ابراهیم 
و  مي کند  سپري  را  آرامي  روزهاي  موبایل  بازار  کرد:  خاطرنشان  تلفن همراه 
خریداران بیشتر خواهان موبایل با نرخ 3 تا ۴ میلیوني هستند. وي با تشریح آخرین 
وضعیت بازار موبایل در کشور، گفت: نوسان هاي نرخ ارز در قیمت نهایي کالاهاي 
در دسته کالاهاي  تلفن همراه  به گفته وي،  تاثیر مستقیم مي گذارد.  وارداتي 
لوکس جاي مي گیرد از این رو ارز ترجیحي براي واردات آن تخصیص داده نشد..

فرشید پورحاجت، عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان با بیان اینکه انواع هزینه ها گُرده 
صنعت ساختمان را خم کرده است، گفت: بخش خصوصي مثل دستگاه عابربانکي شده 
که همه مي خواهند از آن پول دریافت کنند بدون اینکه خدماتي به آن بدهند؛ از شهرداري 
گرفته تا نظام مهندسي و ادارات برق و گاز و آب و مالیات و سازمان ثبت و تامین اجتماعي 
و غیره و ذلک. او خاطرنشان کرد: سرمایه گذاري در بخش خصوصي قفل شده است؛ 
مسکني که علت اصلي گراني اش برنامه ریزي هاي ناصواب در 2۰ سال گذشته است.

سرمایه گذاري در مسکن قفل شدافزایش تمایل براي خرید موبایل 3 تا 4 ميليوني
 گزارش

 نوســان : معاون برنامه ریزی و توســعه ذوب آهن اصفهان ، با 
اشاره به اجرای پروژه های متعدد زیست محیطی در این شرکت 
و همچنین پروژه های در دست اجرا گفت: این شرکت نه تنها با 
نظارت سازمان محیط زیست در مســیر صنعت سبز قرار دارد 
بلکه با تولید ریل، امکان توسعه حمل و نقل ریلی و خطوط مترو 
را فراهم نموده تا بزرگترین عامل آلایندگی شهرها یعنی تردد 

خودروها را کاهش یابد.
علیرضا رضوانیان اظهار داشت: کسی نمی تواند ادعا کند که صنعت از جمله 
صنعت فولاد آلاینده نیست. اما کاهش آلایندگی راه های مختلفی دارد هم 
چنان که در بسیاری کشــورهای دنیا کارخانه های فولادی نزدیک مناطق 
مسکونی هستند و مشکلی هم ایجاد نمی شــود. در واقع صنایع فولادی باید 
برای کنترل آلایندگی، نهایت تلاش خود را بکنند اما امکان توقف فعالیت این 
صنایع وجود ندارد چرا که نمی توان به مردم گفت که خانه نســازند، از لوازم 
خانگی اســتفاده نکنند و... چرا که همه این ها نیازمند صنعت فولاد هستند. 
وی افزود: در این بین، آلایندگی حاصل تردد خودروها و مناسب نبودن و کامل 
نبودن خدمات حمل و نقل شهری نسبت به صنایع فولادی بسیار بیشتر است 
اما کمتر مورد توجه قرار می گیرد . برای افزایش خدمات حمل و نقل شهری، 
توسعه حمل و نقل ریلی اهمیت بسیاری دارد که طی سالیان گذشته به دلیل 
نبود ریل و مشکلات ناشی از تحریم، توسعه مناســب در این بخش را شاهد 
نبودیم. اما ذوب آهن اصفهان با تولید ریل، این مشکل را حل کرد و هم اکنون 
با تولید انواع ریل مورد نیاز کشور، توسعه خطوط ریلی را شاهد هستیم و سال 
گذشته در این خصوص رکورد توسعه این زیرســاخت مهم در کشور با بهره 

گیری از ریل ملی، شکسته شد .
 اگر به اهمیت تولید ریل توســط ذوب آهن توجه نشود و یا به دلایل مختلف 
از جمله مقابله با آلایندگی بخواهیم مانع تولید این شرکت شویم، ریل تولید 
نخواهد شد و قطعاً خطوط مترو توسعه نخواهد یافت و آلایندگی شهری نیز 

همچنان مسیر افزایش را در پیش می گیرد . 
معاون برنامه ریزی و توســعه ذوب آهن اصفهان گفت: در واقع این مجتمع 
عظیم صنعتی علاوه بــر فعالیت های زیســت محیطی که بــرای کاهش 
آلایندگی های خود انجام داده و در این زمینه بیــش از ۴ هزار میلیارد ریال 
هزینه کرده است و برای نگهداری فضای سبز ۱6 هزار و ۵۰۰ هکتاری که ۸۰ 
برابر استاندارد جهانی برای صنایع است، سالانه ۱۴ میلیارد تومان هزینه می 
کند، جهت کاهش آلایندگی ناشی از تردد خودروها هم، تولید ریل را با سختی 
فراوان و در شرایط تحریم رقم زد که اهمیت بسیاری برای محیط زیست دارد. 
شایان ذکر است ذوب آهن اصفهان سال گذشــته با تولید ۵۵ هزار تن ریل ، 
شرایط اجرای پروژه های توســعه حمل و نقل ریلی در هفت محور کشور را 
فراهم کرد و بــا تحویل ریل بــه مترو اصفهــان و تهران، کمک بســیاری

 به توسعه خدمات حمل و نقل شهری نمود. با توجه به اثرات زیست محیطی 
توسعه حمل و نقل ریلی و همچنین توســعه مترو در کلان شهرها، می توان 
گفت، فرایند تولید در ذوب آهن اصفهان، هم اکنون در خدمت حفط محیط 

زیست است . 

توسعه خطوط ریلی
آلایندگی کلانشهرها را کاهش می دهد

معاون برنامه ریزی و توسعه ذوب آهن اصفهان:

 نوســان:  آذرماه امسال ۴۷9 
مورد تعرض به زمین هاي دولتي 
به مساحت ۳۲۳ هکتار صورت 
گرفت که از نظر تعداد افزایش 
محسوسي نسبت به ماه گذشته 
نداشــت اما به لحاظ مساحت 

تقریبا دو برابر شد. 
جــواد خردمنــد فرمانــده یــگان 
حفاظــت ســازمان ملــي زمین و 
مســکن از وقوع ۴۷9 مورد تعرض و 
رفع فوري آنها در زمین هاي دولتي 
به مســاحت 323 هکتار در آذرماه 

۱۴۰۰ خبر داد. 
این آمار در آبان ماه به ترتیب از نظر 
تعداد ۴۴۵ مورد و از نظر مســاحت 
۱۱۵ هکتار بود که نشــان مي دهد 
در آذرماه با رشد ۱۸۰ درصد مواجه 

شده است. 
جمع اجراي احکام در آذرماه نیز ۵۷ 
مورد به مساحت بیش از 9۷ هکتار 
و ارزش ۸26 میلیــارد تومان بوده 

است. 
آن طور که جــواد خردمند گزارش 
داده، استان خوزستان با ۱3۸ مورد 
تعرض، تهران با 69 مــورد، جنوب 
سیستان و بلوچستان )ایرانشهر( با 
۴۱ فقره تعرض به ترتیب بیشترین 
تعرض را در بین اســتان ها داشتند. 
در اســتان هاي ســمنان، و اردبیل 
نیــز هیچگونه تعرضي ثبت نشــد. 
او میــزان دریافت گــزارش مردمي 
از وقوع تصــرف را 6۷3 مورد عنوان 
کرد.  بر اســاس اعلام فرمانده یگان 
حفاظــت ســازمان ملــي زمین و 
مســکن تعرض به اراضــي دولتي 
در اســتان هاي مختلــف و عملکرد 
یگان حفاظت ســازمان، آذر امسال 
)۱۴۰۰(، شاملِ رفع 3 مورد تعرض 
از 2۸ هــزار و ۱۸2 مترمربع اراضي 
در آذربایجان شــرقي، رفع ۸ مورد 
تعرض از 6۱ هــزار و ۴۷6 مترمربع 
اراضــي در آذربایجان غربــي، رفع 
۱2 مــورد تعــرض از 9۴ هــزار و 
۸2۴ مترمربع اراضــي در اصفهان، 
رفع ۱۵ مورد تعــرض از ۵۰ هزار و 
۵۰۱ مترمربع اراضي در البرز است. 
همچنین رفع ۴۱ مــورد تعرض از 
۱۱ هــزار و ۵۷۴ مترمربــع اراضي 
در ایرانشــهر، رفع ۱۰ مورد تعرض 
از 2 هــزار و ۸3۴ مترمربــع اراضي 
در ایــلام، رفع 36 مــورد تعرض از 
اراضــي به مســاحت ۵3۰ هــزار و 
62۰ مترمربــع اراضي در بوشــهر، 
رفع 69 مــورد تعــرض از اراضي به 
مســاحت 9۸ هزار و ۸۱۰ مترمربع 
در اســتان تهران، رفع یــک مورد 
تعرض از 2۵۰ مترمربــع اراضي در 
جنوب کرمان، رفــع 2 مورد تعرض 
از ۱۴۸ هزار و ۷۴3 مترمربع اراضي 
چهارمحال وبختیــاري، رفع 6 مورد 
تعرض از ۴۰ هــزار و ۸۷۵ مترمربع 
اراضي خراسان جنوبي، رفع 9 مورد 
تعرض از ۴9 هــزار و ۱۵۰ مترمربع 
اراضــي خراســان رضوي، رفــع 2 
مورد تعــرض از ۱۰۰ هــزار و ۵2۰ 
مترمربــع اراضي خراسان شــمالي، 
رفع فوري تعــرض از ۱3۸ مورد از 
9۰6 هزار و ۷۱6 مترمربع زمین در

 استان خوزســتان بخش دیگري از 
عملکرد یگان حفاظت در آذر ۱۴۰۰ 

گزارش شد.

سید عبدالوهاب سهل آبادی، رئیس خانه 
صنعت، معدن و تجارت ایــران و اصفهان 
با اســتقبال از حضور نماینده وزارت امور 
خارجه و مشــاور اقتصادی در این جلسه 
اظهار کــرد: خانه صمت اســتان اصفهان 
متشــکل از 2۴ انجمن همگــن ازجمله 
ماشــین ســازان، ریخته گــران، قطعه 
ســازان، برق، مصالح ســاختمانی، شن و 
ماسه، معادن، ســنگ ، و ... است که علاوه 
بر ایجاد یــک بانک اطلاعاتــی از صنایع 
مختلف، پیگیــر حل و فصل مشــکلات 
مختلــف، صــدور مجوزهای تاســیس و 
برنامــه ریزی های آموزشــی و بررســی 
وضعیت آنها در برهه های خاص هستیم. 
همچنین، مواردی مانند معرفی و تجلیل 
از واحدهای نمونه در دســتور کار قرار دارد 
و برگزاری جشنواره ســالیانه که در چند 
روز آینده با حضور کارخانــه های بزرگی 
برگزار می کنیم، فرصتی است که می تواند 
همکاری نمایندگی وزارت امور خارجه در 

این زمینه را تسهیل بخشد.

راه اندازی دفاتر خانه صمت 
در خارج از کشور

وی با اشــاره به اینکه بیش از هشت هزار 
واحد صنعتی در اســتان فعال هســتند، 
گفت: تاکنــون، آمار و اطلاعــات دقیقی 
)تعداد کارکنان و کارگران، شــیفت های 
کاری، دستمزدها و ســایرعوامل تولید( از 
6هزار واحد را تهیه کرده ایم و از یک بانک 

اطلاعاتی دقیق و منسجم برخوردار هستیم. 
سهل آبادی با صحبت از گستره فعالیت خانه 
های صمت در سراسر کشور، از راه اندازی 
دفاتر بازرگانی خانه صنعت و معدن در خارج 
از کشــور ازجمله در استانبول، آذربایجان، 
عراق و.... خبر داد و افزود: به لحاظ همکاری 
و تعاملی که با مرکز توسعه تجارت داریم، 
وزارت امور خارجه در این زمینه می تواند به 

ما کمک کند. 
وی در ادامــه از تعاملات خانــه صنعت و 
معدن با شــرکت های خارجی خبر داد و 
افزود: در ســطح اســتان نیز فعالیت های 
خود را منســجم کــرده ایم ولــی بدلیل
 محدودیت هایی که در ارتباطات خارجی 
داریم، بلحاظ نتایج و خروجی مورد انتظار 

چندان راضی نیستیم.

کمبود نیروی فنی و ماهر 
در کارخانه ها 

سهل آبادی با بیان آنکه بسیاری از کارهایی 
که برنامه ریزی برای آنهــا صورت گرفته، 
ناتمام مانده و مســتلزم پیگیری هایی در 
ســطح کلان اســت، اظهار کرد: مشکل 
عمده ای که امروز در بخش صنایع داریم ، 
مشکل کمبود نیروی فنی و تکنسین است 
و به نظر میرسد استفاده از نیروهای خارجی 
بازنشسته از کشورهای صنعتی مثل آلمان 
می تواند خلاء های حرفه ای و تخصصی در 
عرصه کاربرد تکنولوژی روز را برطرف سازد. 
ســهل آبادی به افزایش قیمت تجهیزات 

صنایع و ماشــین آلات بعنوان عوامل مهم 
و اصلی تولید پرداخــت و گفت: با توجه به 
قیمت هایی که برای تجهیزات مطرح می 
شود، خرید و به روزسازی تکنولوژی تولید با 
این نرخ دلار و ازطرفی شرایط تحریم امکان 
پذیر نیست. درخواســت ما این است که 
نمایندگان مجلس و امور خارجه پیگیر این 
موضوع باشند. سهل آبادی با بیان اقدام خود 
درخصوص  خرید سهم 36درصدی شرکت 
نمایشگاههای اسنتان در زمان تصدی خود 
دراتاق بازرگانی اصفهان ، استفاده از ظرفیت 
نمایشــگاه برای ورود هیات های خارجی 
و صاحبان صنایع در نمایشــگاه را فرصتی 
برای آشنایی صنعتگران داخل با تکنولوژی 
مدرن شــرکت های خارجــی و برقراری 

ارتباط و همکاری عنوان کرد.

محدودیت صنایع در 
استفاده از تکنولوژی روز

اقارب پرســت، قائم مقام رییس و دبیرکل 
خانه صمت استان اصفهان در این جلسه با 
اذعان به نقش وزارت امور خارجه در سهولت 
پذیــرش و ورود افراد کاردان بازنشســته 
صنعتی خارجی به کشور برای ارائه آموزش 
های لازم، به فاصله صنایع و کارخانه ها در 
بعضی از رشــته ها ی صنعتی و معدنی با 
تکنولوژی روز و صنایع هایتک کشورهایی 
صنعتی دنیا اشــاره کرد و گفت: برای رشد 
صنعت لازم است ماشین آلات به روز شوند. 
وی افزود: خانه صمت به نوبه خود تعاملاتی 

را با کشور آلمان و هلند برقرار کرده است و 
قرار براین شده تا به منظور استفاده از نیروی 
متخصص این کشــورها در کارخانه های 
استان و دسترسی به تکنولوژی های جدید، 

تسهیل برای ورود آنها فراهم گردد.

اصفهان
قطب تولید و صادرات سنگ

علیرضا سالاریان، رئیس دفتر نمایندگی 
وزارت امــور خارجه در اســتان اصفهان با 
استقبال از درخواســت هیات مدیره خانه 
صنعت، معدن و تجارت اســتان اصفهان 
با توجه بــه ظرفیت هایی که در اســتان 
اصفهان وجود دارد، گفت: ســامانه وزارت 
امور خارجه برای دعوت از شرکت ها و افراد 
متخصص طراحی شده است که می توانید 
درخواست ویژه خود را وارد سامانه کنید و 
از طریق اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
این موضوع را دنبال کنید. وی با صحبت از 
فعالیت های بخش معدن و اینکه اصفهان 
نیز بعنوان قطب تولید و صادرات سنگ به 
کشورهای خارجی بویژه چین مطرح بوده 
است، انتشــار بولتن های خبری از سوی 
اتاق بازرگانی اصفهان و خانه صمت به زبان 
انگلیسی با هدف معرفی فعالیت صنایع و 
راه اندازی ســایت های اطلاعاتی صنایع را 
ضروری عنوان کرد. ســالاریان با اشاره به 
جایگاه اصفهان در وزارت امور خارجه بلحاظ 
مباحث اقتصادی، صنعتی و گردشگری که 
متاسفانه بدلیل کرونا کم رنگ شده است، 
اظهار کرد: ظرفیت های خوبی در نمایندگی 
امور خارجه در اصفهان در بخشهای مختلف 
اقتصادی، کنســولی و مشــاوره داریم که 
میتواند به برقراری ارتباطات کمک کند. وی 
افزود: ما می خواهیم برای اصفهان با توجه 
به فرصت های مطلوبی که در ابعاد مختلف 
شهری و شــهرداری )خواهر خواندگی(، 
صنعت، تولید، اقتصاد و هنر، اتاق بازرگانی، 
خانه صنعت و معدن و دیگر تشکل ها وجود 

دارد، کار کنیم.
وی از آمادگــی معاون اقتصــادی وزارت 
خارجه برای دیــدار و نشســت با بخش 
خصوصی و فعالان اقتصــادی در اصفهان 
خبر داد و گفت: برنامه ریزی برای برگزاری 
جلسه ای در این زمینه را دنبال می کنیم. 

همچنین، پیشنهاد می گردد رئوس 
فعالیــت های خانــه صنعــت و معدن و 
تجارت و شرکت های بزرگی  که ارتباطات 
خارجــی دارند، بصــورت معرفــی نامه و 
تشــریح فعالیت ها به چند زبان خارجی 
ازجمله زبان انگلیسی بصورت کلیپ های 
کوتاه و کاتالوگ تهیه گــردد. رئیس دفتر 
نمایندگی وزارت امور خارجه در اصفهان، 
لزوم تلاش و همراهی نمایندگان مجلس  
برای رفع تحریم ها با هدف گسترش ساز و 
کار اقتصادی برای موکلان خود و کمک به 
اقتصاد کشور را مطرح نمود و آمادگی وزارت 
امور خارجه بویژه دفتر نمایندگی اصفهان را 

اعلام کرد. 

فرصتی برای رایزنی صنایع
در نشست رئیس خانه صمت ایران با نماینده وزارت امور خارجه در استان اصفهان مطرح شد:  گزارش

زمين خواري در یك 
سال دو برابر شد

citizen

همکاری وزارت امورخارجه برای ورود افراد متخصص در کشورهای صنعتی ضرورت دارد

 نوسان :  مدیرعامل آبفای استان اصفهان، 
حفظ و ارتقاء کیفیت آب شرب را حساس 
ترین و مهم ترین رسالت صنعت آبفا دانست 

هاشــم امینی گفت: کارکنان مرکز پایش 
و نظارت بــر کیفیت آب و فاضــلاب باید 
ضمن آشنایی با علم روز دنیا و بهره مندی 
از تجهیــزات و فناوری هــای نوین، زمینه 
نظارت دقیق بر فرایند کنترل کیفی آب و 
پســاب تولیدی و همچنین ارتقاء خدمات 
رسانی به مردم را بیش از پیش فراهم نمایند. 

وی افزود: در ســال های اخیر آزمایشــگاه 
های آبفا در استان اصفهان  با بهره مندی از 
بهترین تجهیزات و نیروی انسانی متخصص  
و کارآمد، کیفیت خدمات را در سطح استان 
ارتقــاء داده اند. مدیر عامل شــرکت آب و 
فاضلاب استان اصفهان با بیان این که کنترل 
کیفی خدمات آبفا به صورت مستمر و پایدار 
ادامه دارد تصریح کرد: آب شرب پس از تایید 
مراجع ذیصلاح و با نظارت دقیق و مستمر  
نهادهای مسئول در اختیار مردم در شهرها 

و روستاها قرار می گیرد و سلامت آن از نظر 
کیفی مورد تایید است.

امینــی تامیــن آب شــرب بــا کیفیت 
مطابق بــا اســتانداردهای تعریف شــده 
را ضــروری دانســت و اظهار داشــت: آب 
شــرب، اســتراتژیک ترین و حیاتی ترین 
کالایی اســت که مردم به آن نیــاز دارند 
و متقاضــی همیشــگی آن هســتند و به 
همین دلیــل، بهبود کیفیــت آن دغدغه 
اصلی فعالان صنعت آبفا به شــمار می آید.

مدیرعامل آبفای استان اصفهان تشریح کرد:

ارتقاء کیفیت آب شرب، مهم ترین رسالت صنعت آبفاست

در نشست رئیس خانه صنعت، معدن ایران و اصفهان با رئیس دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه 
در استان اصفهان، ضرورت ایجاد فرصت های ارتباطی با کشورهای پیشرفته و استفاده از نیروهای 
متخصص و حرفه ای در بخش صنایع به منظور ارتقای دانش و مهارت فعالان این عرصه در داخل 
کشور و سهولت دسترسی به تکنولوژی هایتک روز دنیا مطرح شد. سید عبدالوهاب سهل آبادی 
با بیان آنکه بسیاری از کارها ناتمام مانده و مستلزم پیگیری هایی در سطح کلان است، اظهار 
کرد: مشکل عمده ای که امروز در بخش صنایع داریم، مشکل کمبود نیروی فنی و تکنسین
است و به نظر می رسد استفاده از نیروهای خارجی بازنشسته در کشورهای صنعتی می تواند 

خلاءهای حرفه ای و تخصصی در عرصه کاربرد تکنولوژی روز را برطرف سازد.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت

 نوسان :براساس بخشــنامه گمرک از ۱۳ دي ماه سال جاري 
واردات »تخم ماکیان، انواع گوشــت، آرد و نان، شــیر، پنیر، 
ماست، برنج و حبوبات، ســویا و روغن هاي خوراکي، همچنین 
شیرخشــک مخصوص تغذیه کودکان، تخم مــرغ نطفه دار و 
تبدیل آن به جوجه یک روزه، بذر، نهال، ســم و کود« مشمول 

9درصد مالیات بر ارزش افزوده خواهد بود. 
در بین این محصولات، برنج، ســویا، روغن هاي خوراکي در صدر کالاهاي 
وارداتي به کشــور در ســال گذشــته بود؛ به گونه اي که برنج بیش از یک 
میلیون و 3۴ هزار تن و ذرت دامي حدود 9.۸۵ میلیون تن در سال 99 وارد 
شده اند. ازسوي دیگر و براســاس اعلام بانک مرکزي تا پایان آبان ماه حدود 
۱2 میلیارد دلار براي واردات کالاهاي ضروري و دارو تخصیص یافته که 3.9 
میلیارد دلار بیشتر از آن چیزي است که در بودجه سال جاري درنظر گرفته 

شده بود.
قرار بود براي نیمه دوم سال جاري تخصیص ارز دولتي به کالاهاي اساسي 
و دارو حذف شود که مجلس با لایحه دولت موافقت نکرد و دولت نیز حذف 
آن را در لایحه بودجه سال آتي جاي داد. باوجود اینکه به نظر مي رسد دولت 
از موضع خود براي حذف ارز تخصیصي به گندم و دارو عقب نشــیني کرده، 
اما همزماني حذف ارز براي سایر اقلام و مالیات بر ارزش افزوده 9درصدي بر 
واردات کالاهایي که عمدتا اساسي هستند، شوک قیمتي شدیدي به قیمت 
خوراکي ها وارد خواهد کرد؛ تورم ســالانه گروه خوراکي ها و آشامیدني ها 
در آذرماه به ۵۸.3درصد و تورم نقطه اي نیز به ۴۱.۸درصد رســیده بود. به 
نظر مي رسد با این اقدام تورم خوراکي ها رکوردهاي پیشین خود را جابه جا 
کند. به نظر مي رسد دولت در حوزه مالیات ستاني از کالاهاي اساسي دچار 
تناقض هاي گســترده اي شده اســت؛ چرا که درحالي مي خواهد از واردات 
محصولات ضروري مالیات بگیرد که ۱۰6 هزار میلیارد تومان در سال آتي 

به عنوان یارانه نان و خرید تضمیني گندم درنظر گرفته است. 

مالیات ستاني
 از واردات کالاهاي اساسي

از ۱۳ دی ماه اجرایی می شود؛
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 بیــژن اشــتری

سـریال پـر بیننـده و پـر سـر و صدایـی کـه انسـان ایـن 
روزهـای جهـان را بـه خـود جلـب کـرده در حقیقـت بازی 
هـر روز و تکـراری انسـان غیـر خردمنـد اسـت کـه بـرای 
جلـو افتـادن از میـزان اشـتباهات و انتخاب هـای غلط خود 
دسـت به انتحـار می زند. خودکشـی خـود خواسـته ای که 
چـون نمـی خواهـد قبول کنـد که شکسـت خـورده، انجام 
مـی دهـد تا بـه ازای چیـزی که هـدف اصلی محسـوب می 
شـود، پیروز شـود. هـدف و پدیـده  ای که نامش پول اسـت 
و اتفاقـا انسـان خردمنـد آن را اختراع کرده تـا ترس و طمع 
خود را به وسـیله آن تنظیـم و مخـارج روزگار و جهانش را با 

آن تدویـن کند !
وزیرتحلیـل آدم  هـای ایـن روایـت نشـان می دهد کـه این نوع از انسـان 
کـه همـه مـا در درون و بـرون خـود داریم، نـه خردمند هسـت و نه غیر 
خردمنـد، مبهوتیسـت کـه در گیـج و ویـج خاصـی گرفتـار شـده که نه 
معنـای ثـروت در آن مشـخص اسـت و نـه فقر و نـه اشـتباهاتش واقعا و 

مطلقـا اشـتباه هسـتند و نـه ابداعاتش منطقـا و کامـلا در خدمت !
داسـتانی کـه در آن بازی حکمفرماسـت و انسـانی کـه در کوچکی مبدع 
بـازی بـوده در بزرگی بـازی می خـورد و ظاهرا باید بـرای بقایش بجنگد 
کـه بعـد از آن بـه پـول دسـت یابـد کـه هـر آنکـس کـه بمانـد و نمیرد 
پولـدار مـی شـود و مـردن دیگران هـم باعـث افزایش مقدار پـول خواهد 
شـد. همیـن رونـد یعنـی بایـد بزنی تا نخـوری و بکشـی تا بمانـی و پول 

را ببری !

هم بدهکارند و هم نا امید
آدم هـای مسـتاصلی کـه هـم بدهکارنـد و هـم نا امیـد در ماورایـی کنار 
هـم و رو در روی هـم قـرار مـی گیرند ، گلادیاتورهای کـم زور و پرندگان 
خشـمگینی کـه بایـد بـرای رسـیدن بـه خـوک پـول، ببرنـد. بردنی که 
باعـث بقـا خواهـد شـد و اتفاقـا همـان بقـای فیزیکـی کـه قـدرش را
ندانسـته اند و باید برای حفظ جانشـان، جان دیگری را بگیرند که شـاید 

حاصلش باخت نباشد !
ادامـه دادن در روالـی کـه در صـورت بـه ظاهر پیروزی هـم مدینه فاضله 
نیسـت و هماننـد خـود بازی، دیسـتوپیایی سـاخته شـده از تردیـد ها و 
تناقـض هاسـت، مدینـه فاجعـه ای که نه اعتمـادی بدان هسـت و نه برد 
، باخـت ، بقـا ، پـول ، مـرگ ، شکسـت ، پیـروزی و حتی خود انسـان در 
آن معنـای واقعـی دارد و بـاز هـم اتفاقـا در همیـن روند، زنـده ماندن به 
هـدف اصلـی تبدیل می شـود تا پـول ! و طـی آن تابوت ها بیشـتر دیده 
مـی شـوند تا اسـکناس هـا ! ویران شـهری کـه آرزومنـدان آرمان شـهر 

پدیـد آورده اند !

هیچ برنده واقعی وجود ندارد!
دقـت کنیـم ایـن سـریال و در حقیقـت این نوع از سیسـتم بشـری هیچ 
برنـده واقعـی نـدارد و همـه در آن بازنـده اند؛ شـماره ۴۵6 هـم می بازد 

زیـرا هنـوز پولـی برای خـرج کردن و لـذت واقعـی از ثروت نـدارد ! 
شـماره ۰۰۱ هـم می بـازد زیرا از ابتـدای بازی تا آخرین شـرط بندی در 
لـذت های سادیسـتیک و نوسـتالژیک هم نا موفق اسـت، خـروج از بازی 

را هـم تـاب نمـی آورد و نجاتش هم باعث نمردنش نمی شـود ! 
پلیـس داسـتان هـم مـی بـازد قبـل از آنکـه بتوانـد اسـناد و حاصـل 
تلاشـش را فـاش کنـد و فـرد نقابـدار VIP هـم مـی بـازد حتـی قبل از 
آنکه پنج دقیقه هوسـرانی شـروع شـود !ظاهـرا سـریال در مواجهه و نقد 
سیسـتم هـای سـرمایه داری و بهـره کشـی سـاخته شـده ولی اشـارات 
مسـتقیم به هجو کمونیسـم و سوسیالیسـم هم دارد که در اشـتراکات و 
مسـاوات هـم جبر و حذف می بینیـم و جعل در آزادی های ارائه شـده و 
حتـی عـدم برخورد بـا نابرابری های عمـدی صورت می گیـرد و دختری 
کـه بـه هیچ کس اعتمادی ندارد و اتفاقا خشـکی و سـردی و خشـونتش 

بـه اخـلاق نزدیـک می شـود نیز از کره شـمالی گریخته اسـت !
و امـا بایـد اذعـان داشـت کـه در هـر سیسـتم غلـط و ضـد سیسـتمی 
هـم امیـد وجـود دارد ، امیـد بـه زندگـی کـه فراتـر از بقـای فیزیکـی و
انسـان را  انسـانیت کـه مـی توانـد  امیـد بـه  از فقـر اسـت و  نجـات 
نجـات  را  مدرنـی  ظاهـر  بـه  و  مرکـب  هـای  انسـان   ، دهـد  نجـات 
دهـد کـه یکدیگـر را می کشـند، خیانـت میکننـد، بـه روح ، جسـم و 
ذهـن آدم هـا تجـاوز مـی کننـد، بـه زمیـن و زمـان لطمـه مـی زننـد و 
بـا شـعارهای بـزرگ و رنگیـن، تباهـی را بجـای رویـا مـی فروشـند !
اسـتیون کینگ، نویسـنده بزرگ ادبیات و سـینمای وحشت، جایی گفته 

بود که ترسـناک ترین موجود جهان خود انسـان اسـت ! 
انسـانی کـه هـر کاری از آن بـر می آیـد و کارهایـی را مـی کنـد که هیچ 
اسـب مسـابقه ای هـم انجـام نخواهـد داد و روزی نباید باشـد که انسـان
بقـا زده و پـول زده احسـاس کند که اسـب نیسـت ولی می توانـد بدتر از 

هـر حیوانی هـم نوع خـود را بدرد !
روزی بایـد بیایـد که انسـان مرکب، دگرسـان و دگرگون شـود و همانند 
انسـانیتی کـه در شـماره ۴۵6 نفوذ کـرد و روز به روز تغییـر یافت، تغییر 
یابـد تا شـاید بشـود باختش را به پیـروزی نزدیک کـرد و در همان روزی 
که آن کشـیش شـماره 2۴۴ و قبل از مرگش به آن اشـاره کرد، بخواهد 
کـه اسـب نباشـد و بهتـر از آن بـر روی جهـان و انسـان، تاثیر ارزشـمند 

بگـذارد ؛ روز داوری !

یکی از رایج ترین خطاها در 
زندگی انسان، خطای هزینۀ 
 sunk cost(هدررفتــه
fallacy(  یــا ســندروم 
کنکورد اســت. ایــن خطا 
زمانی رخ می دهد که ما برای 
یک پروژه یا طرح، هزینه ای 
پرداخته ایم و هنگامی که متوجه می شویم این طرح یا پروژه 
هیچ فایده و نتیجه ای ندارد، صرفاً به خاطر هزینه ای که بابت 
آن پرداخته ایم، به جای این کــه آن را رها کنیم، هم چنان 
ادامه اش می دهیم و به این ترتیب افزون بر هزینه هایی که 
از دست داده و می دهیم، بخش بیشتری از عمر و انرژی خود 
را تباه می سازیم. این خطا را در تصمیم گیری های شخصی، 

خانوادگی، سازمانی و حکومتی فراوان می توان دید. 
کسی که به تماشای یک فیلم مزخرف ادامه می دهد صرفاً به 
این دلیل که نمی خواهد پولی که برای بلیط پرداخته است 
هدر برود، کســی که هم چنان به یک پــروژۀ ناموفق ادامه 
می دهد تنها با اتکا به این اســتدلال که در دو سال گذشته 
وقت و انرژی و هزینۀ زیادی را به پای آن ریخته اســت و نیز 
کسی که به زندگی با شخصی کاملًا نامناسب ادامه می دهد؛ 
زیراکه دریغش می آید احساس و انرژی و زمانی را که صرف 
آن رابطه کرده است نادیده بگیرد، همه گرفتار خطای هزینۀ 

هدررفته هستند.
خطای هزینۀ هدررفته باعث می شــود شخص در وضعیتِ 

ناخوشایندی که هیچ نتیجه ای جز زیانِ قطعی ندارد، باقی 
بماند و علاوه بر همۀ هزینه های گذشــته، امکانات مادی و 
معنوی خود را در اکنون و آینده نیز از دســت بدهد. هر قدر 
هزینه هایی که شــخص برای یک کار کرده اســت، بیشتر 
و مهم تر باشند، امکان زیادتری وجود دارد که او به کاری که 
قطعاً محکوم به شکست اســت، ادامه دهد. به همین سبب 
است که بسیاری از ســرمایه گذاران بزرگ، از جمله قربانیان 
اصلی خطای هزینۀ هدررفته هستند. جالب اینجاست که ما 
غالباً برای آن که نمی توانیم هزینه های صرف شده برای یک کار 
را نادیده بگیریم، به انجام آن کار ادامه می دهیم و ادامه دادن 
به کارِ نادرست، هزینه های بیشتری را بر ما تحمیل می کند 
و همین هزینه های بیشــتر، به نوبۀ خود، دلیلی برای ادامۀ 
بیشتر می شوند و به این ترتیب ما در یک چرخۀ باطل گرفتار 

می شویم که چه بسا هرگز نتوانیم از آن خارج شویم.
گفتیم که خطای هزینۀ هدررفته را ســندرومِ کنکورد نیز 
می نامند. در سال ۱962 دولت های انگلیس و فرانسه تصمیم 
گرفتند هواپیمایی بسازند که سریع تر از صوت حرکت کند 
و به این ترتیب هواپیمای کنکورد ســاخته شد. خیلی زود 
متخصصان متوجه شدند که این پروژه اصلاً مقرون به صرفه 
نیست و زیان های فراوانی را به بار می آورد. لازم بود دولت های 
انگلیس و فرانســه هر چه زودتر دســت از ادامــۀ این پروژه 
برمی داشتند، اما چنین نشد و آنها صرفاً به این دلیل که زمان 
و انرژی و هزینۀ زیادی را صرف این پروژه کرده اند، آن را ادامه 

دادند و نهایتاً متحمل زیان های فراوانی شدند.

سیاوش امیرمکري، مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبري هوایي ایران با بیان اینکه فلایت چک 
دوم هم خریداري شده است، گفت: هواپیماي فلایت چک به زودي وارد کشور و به محض 
ورود تجهیزات FIS روي آن نصب مي شود.  وي درباره نوسازي تجهیزات ناوبري و سامانه هاي 
هوانوردي اظهار داشت: سامانه هاي حوزه عملیات هوانوردي به سه بخش سامانه هاي کمک 
ناوبري، سامانه ارتباطي و سامانه هاي نظارتي تقسیم مي شوند که در بخش سامانه هاي 
ارتباطي 9۰ درصد از نیازهاي موجود را از طریق تولید داخل تامین مي کنیم و نگراني نداریم.

سخنگوي انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو گفت: به واسطه قیمت گذاري 
دستوري و دو نرخي بودن خودرو، رانتي معادل ۵۵ هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۰ 
در این بازار توزیع شد که این رقم در سال 99 حدود ۴3 هزار میلیارد تومان بوده 
است. مازیار بیگلو، تصریح کرد: مواد اولیه نظیر فولاد و آلومینیوم براي قطعه سازان 
بالاتر از قیمت هاي جهاني تمام مي شود به نحوي که با وجود نرخ کنوني ارز دولتي بر 
مبناي حدود 2۸ هزار تومان، ماده اولیه فولاد با ارز ۴۴ هزار تومان محاسبه مي شود.

رانتسنگيندربازارخودروهواپيمايجديدبهزوديواردميشود
همه چیز 

برای باخت !

 گیم نت 

 دیکتاتور احتساب

خطایِ هزینۀ هدررفته
نگاره

سوختگیری

سـال هـا پیش، تـلاش هـا بـرای آزاد سـازی تعرفه 
حامل هـای انرژی و رهایـی از چرخه "یارانـه، تورم، 
رکـود"  بـالا گرفـت و نهایتـا بـه تصویـب دو قانون 
نسـبتا پیشـرفته با نـام هـای "قانون اصـلاح الگوی 
مصـرف انـرژی" و "قانـون هدفمندی یارانـه ها" در 

سـال ۱۳۸9 انجامید.
این دو قانون در واقع قوانین مکمل بودند، یعنی "قانون هدفمندی 
یارانه ها" بنا بود تا به اجرایی کردن بخشی از "قانون اصلاح الگوی 
مصرف انرژی" یاری برســاند و گذار اصلاح تعرفــه های انرژی به 
فوب خلیج فارس را بدون عوارض اجتماعی محقق نماید. در قانون 
هدفمندی یارانه ها به روشنی بنا بود تا قیمت بنزین و فرآورده های 
نفتی بتدریج تا پایان برنامه پنجم )ســال 9۴( به بالای 9۰% فوب 

خلیج فارس برسد. 
همچنین براساس نص قانون، قیمت داخلی گاز طبیعی می بایست 
به حداقل ۷۵% و حداکثر معادل متوســط قیمت گاز صادراتی می 
رســید. در مورد تعرفه برق نیز بنا بر آن قرار گرفته بود که تا پایان 
برنامه پنجم قیمت برق به معادل قیمت تمام شــده ی آن برسد. 
۵۰% عواید حاصله از این افزایش تعرفه ها بنا بود صرف کمک به سه 
دهک پایین جامعه، 3۰% صرف بهینه سازی مصرف، تولید و توزیع 
انرژی و بازسازی صنعت انرژی کشور و 2۰% باقیمانده صرف ایجاد 

زیرساخت های اجتماعی و رفاهی شود. 
اما در اجرای قانون تمام موارد بالا زیر پا نهاده شد. در سال ۱39۰، 
تنها یک ســال بعد از تصویب قانون، جمع دریافتی دولت از فروش 
برق، بنزین و گازوئیل رقمی معــادل 2۴۸۱۸ میلیارد تومان بوده 
است )توجه شود که این رقم کل دریافتی است و نه مازادی که قرار 
بوده بر اثر حذف یارانه ها حاصل شود( که با تصمیم دولت وقت در 
همین ســال بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان یارانه نقدی به مردم 

پرداخت شد. 
روشن اســت که طرح حذف یارانه ها نه تنها عوایدی برای دولت و 
مردم )در سال 9۰( نداشــت که بیش از ۱۵ هزار میلیارد تومان نیز 
زیان در برداشــت. یعنی درآمدی را که حاصل نشده بود به عنوان 

کمک به طبقات )محروم!( بین همه جامعه توزیع کردند! 
بعد از تغییر دولت در سال ۱392 با توجه به اینکه مردم به دریافت 
یارانه عادت کرده بودند و دولت توان و اراده حذف یارانه های نقدی 
را نداشت، تمهیداتی برای اصلاح روش های قبلی صورت گرفت. از 
جمله این تمهیدات، طراحی کارت هایی بود که به نام های کارت 

سبز و کارت انرژی . . . معروف شدند. 
موضوع و هدف طراحی این کارت ها این بود که کار قیمت گذاری 
حامل های انرژی را به تدریج به مــردم منتقل کرده و با اختصاص 
حامل های انرژی به افــراد بجای خودرو ها بــه عدالت اجتماعی 
کمک نمــوده و از توزیع نقدینگــی ای که موجب ایجــاد تورم و 

رکود اقتصادی می شــود جلوگیری نماید. اما این طرح ها به دلیل 
پیچیدگی، تجربه بد یارانه نقدی، و عدم وجود زیرساخت های لازم 

محقق نشد و کار توزیع یارانه های نقدی ادامه پیدا کرد. 
حاصل آنکه تجزیه کردن سرمایه ملی 2/۱ میلیارد دلار در ماه )بر 
خلاف بدیهی ترین اصول اقتصاد که همواره در جهت عکس عمل 
میکند یعنی گردآوری ســرمایه های کوچک و ســاختن سرمایه 
بزرگ( به واحدهای کوچک و توزیع آن بیــن بیش از ۷۵ میلیون 
موجب شد که نه تنها هیچ یک از مزایایی که بر هدفمندی متصور 
بوده محقق نشــد، بدون اینکه نفعی برای دولت بــه ارمغان آورده 

باشد مردم را ناراضی و معتاد به دریافت مبالغ ماهانه نمود. 
در همین سال ها، بر اثر بســیار بی تدبیری ها اقتصاد ایران از نظر 
رقابت پذیری از رده هفتادم در ســال ۱3۸۸ به رده هشتاد و سوم 
در سال ۱392 و رده نود و نهم در ســال ۱39۸ نزول کرد و حجم 
اقتصاد ایران که در ســال ۱3۸۸ در رده هجدهم جهان قرار داشت 

در سال ۱399 به رده بیست و هشتم سقوط آزاد نمود.

طرح خطرناک
طرح "بنزین برای همه" به اندازه اسمی که برای آن انتخاب شده، 

خطرناک است چون: 

اول: هر نــوع یارانه جدید بــه افراد جامعه به هر صورت و شــکل 
موجب ایجاد حق مادام العمر برای مردم، تعهد غیرقابل برآورد برای 
دولت خواهد شد که از نظر اجتماعی و امنیتی کل نظام را به خطر 

خواهد انداخت.

دوم: مدیریــت چنین معاملاتــی بار عظیمی به دوش دســتگاه 
بوروکراتیک قرار داده و حجم دولت را بزرگتر می کند.

سوم: ایجاد زیرساخت لازم برای انجام معاملات مربوط به چنین 
انتقال ها و خرید و فروشی عملی و به صلاح نیست.

چهارم:  بازار کاذب معامــلات در ابعاد عظیم ملــی، زمینه های 
گسترده ای برای فساد و دلال بازی های بی کران ایجاد می کند.

پنجم: مدت زمان و هدف طرح روشن نیست و دولت را در باتلاقی 
دراز مدت فرو می برد .

ششم: هیچ ســابقه ای در جهان ندارد و در صورت شکست، کل 
نظام را از نظر اجتماعی و سیاسی با دشواری روبرو می کند.

یکی بر سر شاخ و بن می برید!

شش اشتباه مرگبار حقوق بشر از نگاه کارتونیست ها
قذافی

و سـقوط  کتـاب ظهـور  ترجمـه  موقـع 
قذافـی، ذهنم متوجه این موضـوع بود که 
چـه عواملـی باعث سـقوط ایـن دیکتاتور 
شـد.به طـور خلاصـه شـش عامل زیـر را 

مـی تـوان عنـوان کرد.
اول: قذافـی زمانـی در لیبـی بـه قـدرت 
رسـید کـه جمعیـت ایـن کشـور یـک و 
نیم میلیـون نفر بـود و تولید نفت خامش 
روزی سـه میلیـون بشـکه.با این جمعیت 
کـم و ایـن پـول هنگفـت مـی شـد لیبی 
را بـه بهشـت روی زمیـن تبدیـل کـرد

 امـا قذافـی ترجیـح داد کـه تقریبـا همـه 
ایـن درآمـد هنگفـت را صـرف حمایت از 
گـروه هـای تروریسـتی در چهـار گوشـه 

کند. جهـان 

دوم: اوج قسـاوت قذافـی، قتـل عام تقریبا 
زنـدان  در  سیاسـی  زندانـی  هـزار  سـه 
زندانیانـی  بود.اینهـا  طرابلـس  ابوسـلیم 
احـکام  گذرانـدن  مشـغول  کـه  بودنـد 
زندانشـان بودند.سـال ها بعـد، دادخواهی 
جرقـه  قربانیـان  همیـن  هـای  خانـواده 
انقـلاب علیـه قذافـی را زد و دودمـان او را 

بـر بـاد داد.

سـوم: قذافـی بـرای بیـش از چهـل سـال 
مشـغول مهندسـی اجتماعی در کشورش 
بود.مـردم لیبـی عمـلا در حکـم خوکچـه 
های آزمایشگاهی او بودند.هیچ دیکتاتوری 
بـه انـدازه قذافـی بنیـان ها و سـاختارهای 
متعـارف سیاسـی و اجتماعـی را زیـر و رو 
نکرد.ایـن تجربیـات احمقانـه کـه زیـر نام 
انقـلاب انجـام مـی شـد جـز مصیبـت و 

فاجعـه چیـز دیگـری بـه دنبال نیـاورد.

از  بـه دلیـل حمایتـش  قذافـی  چهـارم: 
تروریسـم بیـن الملل و عـدم تحویل بمب 
گـذار هواپیمـای پان آمریکـن، که موجب 
بیگنـاه  انسـان  دویسـت  حـدود  مـرگ 
شـده بـود، مـردم لیبـی را وادار بـه تحمل 
المللـی کرد.ایـن دوره  تحریمهـای بیـن 
تحریـم هـا حـدود ده سـال طول کشـید 
کـه ماحصـل آن پاییـن آمدن سـطح رفاه 
عمومـی، فقیر تـر شـدن مـردم و افزایش 

نارضایتـی عمومـی از رژیـم بـود.

پنجـم: قذافـی گرچـه پـی بـرده بـود که 
سیاسـی  و  اقتصـادی  اصلاحـات  بـدون 
رژیمـش دوام پیـدا نمـی کند و بـه جناح 
اصـلاح طلـب رژیمش هـم اجـازه فعالیت 
داده بـود امـا از پشـت پـرده چـوب لای 
چرخ آنها می گذاشـت و نهایتا هم بسـاط 
آنهـا را کامـلا برچید و با این کار بر شـدت 

نومیـدی و نارضایتـی عمومـی افزود.

ششـم: قذافـی عاقبت پـس از چهـل و دو 
سـال حکمرانـی با مردمـی روبرو شـد که 
علیـه او بـه پـا خاسـته بودنـد.او تصمیـم 
بـه سـرکوب آنها گرفـت.او چنیـن ارزیابی 
کـرده بـود کـه آمریـکا و انگلسـتان بـه 
دلیـل تجربیـات ناگـوار در افغانسـتان و 
عـراق حاضـر به دخالـت نظامـی در لیبی 
نخواهنـد شـد و لـذا او مـی تواند بـا خیال 
راحـت مردم لیبی را سـرکوب کند.اما این 
ارزیابـی اش کامـلا غلـط از کار درآمـد و 
شـورای امنیت سـازمان ملل متحد ضمن 
اعـلام منطقـه پـرواز ممنوع بر فـراز خاک 
لیبـی بـه دولت هـای غربی اجـازه دخالت 
نظامی در لیبی را داد. هر چند که سـقوط 
دیکتاتـور هنوز نتوانسـته آرامش و صلح را 

بـه لیبـی برگرداند.

ناهید زمانی 


